
Заслуженный деятель нау-
ки Республики Беларусь, док-
тор медицинских наук, про-
фессор, автор «Народной Воли» 
Владимир Васильевич Горбачев 
на днях отметил 90-летний юби-
лей!

Необыкновенной щедрости и 
души человек, оптимист, трудо-
голик. Его жизнь так насыщена 
событиями, что и на десятерых 
хватит. Когда Володе Горбачеву 
исполнилось пятнадцать, началась 
Великая Отечественная война. 
Как и многие подростки, он рвал-
ся на фронт бить врага, но юный 

возраст не позволил стать бойцом 
Красной Армии. Горбачев пошел 
в партизаны… Он чудом выжил 
во время прорыва уже ставшей 
исторической Ушачской блокады 
в 1944 году, но попал в немецкий 
плен. Суровые испытания зака-
лили Владимира Горбачева. Не 
сдаваться, не падать духом, идти 
вперед, веря в завтрашний день, – 
вот его жизненный принцип. 

После войны Владимир 
Горбачев окончил среднюю школу 
в г.Лепеле и поступил в  Витебский 
медицинский институт, который 
закончил в 1952 году. В 1961 году 

Владимир Васильевич защитил 
кандидатскую диссертацию, а 
через восемь (!) лет – докторскую. 
Кардиология стала сферой его 
профессиональной деятельности. 

Владимир Горбачев – автор 
более 250 научных работ, в том 
числе монографий. Им подготов-
лен не один учебник для студен-
тов-медиков и не один  справоч-

ник для врачей. Горбачев взрастил  
7 докторов и 12 кандидатов меди-
цинских наук.

Доктор медицинских наук, 
профессор кафедры кардиоло-
гии и ревматологии БелМАПО 
Тамара Тябут с удовольствием 
поздравляет своего учителя с 
юбилеем:

– Говорить о таких людях, 
как Владимир Васильевич, очень 
просто и очень сложно. Для меня 
он в первую очередь Учитель. 
Учитель в науке, учитель в 
кардиологии, учитель в жизни. 
Счастливы те люди, в жизни 
которых есть такие учителя, как  
Владимир Васильевич. 

Как-то мы, его ученики, 
попытались сосчитать всех 
аспирантов, ординаторов, 
соискателей, к которым 
“приложил руку” Владимир 
Васильевич. Получилась 
добрая сотня человек, все они 
желают ему долгих лет жизни, 
сохранения бодрости духа! Это 
человек, у которого стоит 
поучиться еще одному качеству – 
интеллигентности, способности 

выслушать, понять и помочь. 
Владимир Васильевич Горбачев 

стоял у истоков белорусской 
кардиологии с еще одним великим 
ученым – Георгием Ивановичем 
Сидоренко. Только последние пять 
лет Владимир Васильевич не 
работает по профессии. Но почти 
на всех праздниках он с нами, мы к 
нему заезжаем, он навечно зачислен 
в списки сотрудников кафедры. 
Да это и понятно: кафедра 

кардиологии БелМАПО создавалась 
и долгие годы жила под его 
руководством. С кафедры вышли 
многие известные медики страны 
– профессора Григорий Вечерский, 
Иван Броновец, Владимир Сытый, 
Андрей Пристром, академик 
Александр Мрочек и ряд других 
уважаемых людей. 

Долгих лет Вам, Владимир 
Васильевич!

Мария ЭЙСМОНТ.
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РЭПАРТАЖ З ПЛОШЧЫ

НеЗАвисимАя ЭксПеРТиЗА

Борис ЖЕЛИБА,  
профессор, доктор экономических наук

…Только  
не трогайте 

детей!
Суровое начало года: мировые цены на нефть уже просели 

ниже 30 долларов за баррель, курс белорусского рубля пробил в 
«обменниках» барьер в 20.000 национальных денежных единиц, 
а курс российского – 75 национальных денежных единиц. В то 
же время с кредитами МВФ и Евразийского банка ничего не 
понятно. Все это, полагаю, ввергло в панику не только прави-
тельство, но и главу государства и его администрацию. Надо 
срочно пересчитывать все социально-экономические прогнозы 
на текущий год и спасать социально ориентированный бюджет, 
в котором государственные расходы занимают добрую полови-
ну. В первую очередь следует искать дополнительные источники 
поступлений в худеющую казну.

Собственно, этим уже давно озабочены провластные ана-
литики, которые выдвигают различные идеи и предложения, а 
в качестве, как говорят, пробного шара дают их озвучить высо-
ким чиновникам или «палатникам». Отдельные соображения 
таких аналитиков озвучивает и сам глава государства. Помните 
слова насчет 100 долларов пошлины со всех выезжающих на 
закупы за границу? Правда, на тот момент решили данное «изо-
бретение» отложить. Очень уж много было возмущений народа, 
особенно в интернете. 

Но недавно экс-министр труда Морова назвала трехлетний 
отпуск по уходу за ребенком «расточительством». Чуть поз-
же помощник президента Рудый подвел под это соображение 
научную основу. Он подсчитал с точностью до одной десятой, 
что вливание в трудовые ряды «высвободившихся» матерей 
позволит обеспечить рост экономики на 2,3%. При этом нашел 
страны, где срок по уходу за ребенком еще меньше. Стало быть, 
если этот отпуск сократить еще до года (до окончания периода 
грудного вскармливания), то, пользуясь научным методом экс-
траполирования, можно установить, что наш ВВП вырастет в 
таком случае уже на 4,6%. И кризис как рукой снимет! Только 
где и кому этот прирост мы будем реализовывать?

Зачем же трогать малых и грудных детей? Ведь можно поду-
мать и предложить иные источники повышения доходов в бюд-
жет. Есть правильное выражение из высказываний Лукашенко: 
«снять жирок». И чтобы не изобретать велосипед, обратимся 
к известным в других странах способам пополнения государ-
ственной казны. Предлагаю:

– ввести налог на роскошь, имеются в виду дорогущие ино-
марки, драгоценности, загородные поместья помимо жилья в 
городе и т.д. Стоимостные критерии разработать несложно. Для 
чего ввести обязательное и публичное декларирование доходов 
и имущества высшими чиновниками и парламентариями;

– вернуться к прогрессивной шкале подоходного налога. И 
сделать верхнюю ставку налога процентов 40–45, чтобы «снять 
жирок» и со среднего класса (по белорусским меркам);

– увеличить возраст выхода на пенсию военным, милиции 
и прочим силовикам как минимум на 5 лет. А то как-то неудоб-
но, когда полные сил 45–50-летние мужчины пополняют ряды 
пенсионеров. Мне думается, что многие из них будут совсем не 
против послужить еще;

– глубоко дифференцировать плату за жилье. Как известно, 
живущие в коттеджах и в «панельках», например, платят за 
«квадраты» практически одинаково;

– резко увеличить размер акцизного налога на «злачную» 
продукцию – водку, сигареты и т.д. Как известно, Беларусь зани-
мает первые места в мире по потреблению алкоголя на душу 
населения, народ спивается;

– существенно поднять цены на моторное топливо (также 
за счет акциза). Автомобилисты как средний класс народ не 
бедный. Правильно сказал президент: на дорогах в бедной 
Беларуси не протолкнуться;  

– вернуться к идее обложения пошлиной выезжающих за 
кордон на шоппинг. Толпами белорусы вывозят из Литвы и 
Польши все – от макарон, колбасы, стирального порошка до 
мобильников, компьютеров. Тем самым вывозятся из страны за 
год миллиарды единиц валюты;

– сократить количество министерств (упразднить, к при-
меру, Министерство торговли, Министерство информации и 
другие);

– оптимизировать число чиновников наполовину;
– оптимизировать силовые структуры;
– сократить пособия госслужащим при выходе их на пенсию 

(«золотые парашюты»).
Естественно, этот перечень еще можно продолжить. Но надо 

исходить из того, что взять  что-либо существенное с «неприко-
рытного» населения  уже практически невозможно. Оно с неко-
торых пор сидит у разбитого корыта. Тем более совсем цинично 
трогать его малых  детей. А то наше государство совсем стало 
социально дезориентированным. Выхолащиваются последние 
социальные остатки его содержания. 

Дзе вы, прадпрымальнікі?
Учора на сталічную плош-

чу Незалежнасці падтрымаць 
прадпрымальнікаў не прыйшло 
і паўсотні чалавек. Журналістаў 
разам з супрацоўнікамі міліцыі 
было больш, чым удзельнікаў 
акцыі. Чаму так адбылося? Дзе 
тыя прадпрымальнікі, якія 
казалі, што дайшлі да апошняй 
кроплі адчаю? Пытаюся ў жан-
чыны, якая назвалася Таццянай. 
Яна адказвае:

– Людзі ўжо папросту 
не вераць, што нешта яшчэ 
можна зрабіць. Я сюды прые-
хала з Гродна. Напярэдадні ў 
“Одноклассниках” напісала пра 
акцыю і пра тое, што паеду ў 
Мінск. Мне паставілі “класс” 
сотні чалавек, прычым менавіта 
прадпрымальнікаў! У камента-
рыях напісалі, што таксама 
абавязкова паедуць… І што 
мы тут бачым? Крыўдна да 
слёз! Прыйшлі вось некаторыя 
палітыкі-апазіцыянеры, а самі 
прадпрымальнікі дзе? Хто, як не 
мы, самі павінны змагацца?

…Лідар в іце б скіх 
прадпрымальнікаў Ірына 
ЯСКЕВІЧ і старшыня Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі Анатоль 
ЛЯБЕДЗЬКА трымаюць пла-
кат “Я – ІП”. Нягледзячы на тое, 
што супрацоўнікі міліцыі склалі 
супраць палітыка пратакол за 
арганізацыю несанкцыянава-
нага мерапрыемства, Лябедзька 
бярэ мегафон і звяртаецца да 
прысутных: “Насамрэч цяпер 
адбываецца не нейкі лакальны 
канфлікт паміж індывідуальнымі 
прадпрымальнікамі і ўладай, 

а сур’ёзны эканамічны крызіс. 
Прадпрымальнікі трапілі 
ў такую сітуацыю дзяку-
ючы тупіковым дзеянням 
эканамічных улад у краіне”.

Пакуль Анатоль Лябедзька 
выступаў перад прысутнымі, 
міліцыянеры складалі пратако-
лы супраць іншых удзельнікаў 
акцыі. Наталля МАЁРАВА 
прыцягнула іх увагу раздачай 
буклетаў. З яе ўзялі тлумачэнні, 
але не змаглі даць уцямны 

адказ, па якім артыкуле будуць 
складаць пратакол. Запэўнілі, 
што скажуць пра гэта паз-
ней. Пратакол склалі і на Ніну 
БАГІНСКУЮ, якая ўзняла на 
плошчы бел-чырвона-белы сцяг. 
Усіх прысутных здымалі на відэа. 
“Пад раздачу” патрапіў малады 
мужчына, які трымаў плакат: 
“Хопіць маўчаць! Лукашэнка – 
ганьба Беларусі”. 

Праз паўгадзіны ўсе пры-
сутныя на чале з Анатолем 

Лябедзькам і Ірынай Яскевіч 
пайшлі да Дома ўрада. Палітыкі 
перадалі звароты з прапановамі 
аб вырашэнні праблем малога 
бізнесу. У прыватнасці, перадаць 
ва ўласнасць прадпрымальнікам 
гандлёвыя плошчы, якія аран-
дуюцца імі ў дзяржавы або мяс-
цовых улад больш як тры гады. 
Да таго ж прапануецца ўвесці 
гадавы патэнт на ажыццяўленне 
прадпрымальніцкай дзейнасці, 
правесці амністыю капіталу 

для ўсіх грамадзян Беларусі да 
1 студзеня 2019 года і шэраг 
іншых прапаноў. Яшчэ адзін зва-
рот пададзены ад імя  віцебскіх 
прадпрымальнікаў. Ірына 
Яскевіч патлумачыла, што ў 
Віцебску прадпрымальнікі 
не могуць нават закрыцца без 
фінансавых страт. Яны вымуша-
ны выплачваць штрафы нароўні 
з юрыдычнымі асобамі. 

Любоў ЛУНЁВА.
ПОЗДРАвЛяем!

P.S. Редакция газеты «Народная Воля» также горячо поздравляет Вас, Владимир 
Васильевич, с большой датой! До сих пор читатели откликаются на Ваши мемуарные 

записки, опубликованные во многих номерах в 2014 году.
Крепитесь, Владимир Васильевич! Желаем Вам последовать примеру знаменитого белоруса 

Бориса Кита и отметить в хорошем здравии и 100-летие, и 105-летие…

Еще долгих лет вам, 
Владимир Васильевич!

На акладзе ў дзяржавы

сОРАм!

Так, Беларускі саюз моладзі 
– гэта той жа камсамол, які ў 
Беларусі ў савецкія часы меў 
абрэвіятуру ЛКСМБ. А таму 
БРСМ як пераемнік Ленінскага 
камуністычнага саюза моладзі 
і адлік свой бярэ ад даты 
нараджэння апошняга.

Здавалася б, як любая іншая 
грамадская арганізацыя, БРСМ 
павінен існаваць за кошт уласных 
сродкаў, у крайнім выпадку 
– пры дапамозе спонсараў. 
Але не сядзець на карку ў 
падаткаплацельшчыкаў: улады, 
якія размяркоўваюць бюджэтныя 
грошы, самі іх, вядома ж, не 
зарабляюць.

І вось абуральны факт – 
Беларускі рэспубліканскі саюз 
моладзі працягне атрымліваць 
бюджэтнае фінансаванне не 
толькі ў гэтым, але і ў 2017 

годзе. Гэта вынікае з указа 
А.Лукашэнкі №6 ад 13 студзе-
ня, тэкст якога апублікаваны 
на Нацыянальным прававым 
інтэрнэт-партале. Прычым 
вельмі паказальна тое, што 
канкрэтныя сумы і канкрэтныя 
напрамкі фінансавання ў тэксце 
ўказа засакрэчаны і таму не 
абнародаваны.

І ўсё ж без вялікіх цяжкасцяў 
на тым жа Нацыянальным 
прававым інтэрнэт-партале 
Рэспублікі Беларусь нам 
удалося знайсці падрабязную 
інфармацыю пра дзяржбюджэт 
2016 года. Дык вось насупраць 
радка «Общественное объеди-
нение «Белорусский республи-
канский союз молодежи» стаіць 
шматзначная лічба – 62.467.678,0. 
Можаце ўявіць: у краіне крызіс, 
падаюць заробкі людзей на 

заводах і фабрыках, у былых 
калгасах і саўгасах, не хапае 
сродкаў на выплату пенсій, а тут 
на падкормку маладых, здаровых 
хлопцаў і дзяўчат – больш за 62 
мільярды рублёў. І сораму ў іх 
няма вымольваць такія грошы! 
І за што?!

Нагадаем, што БРСМ быў 
створаны ў верасні 2002 года 
шляхам аб’яднання дзвюх 
найбуйнейшых маладзёжных 
арганізацый Беларусі – 
Беларускага патрыятычнага 
саюза моладзі і Беларускага 
саюза моладзі. На аб’яднальным 
з’ездзе Аляксандр Лукашэнка 
заявіў, што арганізацыя павінна 
стаць магутным рэзервам кадраў 
для ўсёй дзяржаўнай сістэмы. 
Тады ж, паабяцаўшы падтрымку 
на першым часе, ён паставіў 
перад дэлегатамі з’езда задачу: на 

працягу трох гадоў перайсці на 
самафінансаванне.

Ужо, дзякуй Богу, не тры, а 
13 гадоў прайшло з тых часоў, а 
бюджэтнае фінансаванне БРСМ 

не спыняецца. Прычым грошы 
выдзяляюцца як з дзяржаўнага, 
так і з мясцовых бюджэтаў. Такім 
чынам БРСМ аказаўся проста 
“на акладзе” ў дзяржавы. 

У большасці развітых краін у чыстым выглядзе “кармушак” 
для кішэнных структур няма. Традыцыйная схема ўзаемадзеяння 
дзяржавы і недзяржаўнага сектара такая: ствараюцца незалежныя 
ад улады спецыяльныя фонды, у якія паступаюць грошы на развіццё 
НДА.

Далей ужо гэтыя фонды прымаюць заяўкі на гранты ад 
самых розных грамадскіх арганізацый і на конкурснай аснове 
адбіраюць найлепшыя, самыя цікавыя, самыя важныя праекты для 
фінансавання. У выніку – усе НДА аказваюцца ў роўных умовах. 
Усе вымушаны варушыцца, выдумляць, канкурыраваць, даказваць 
сваё права на існаванне. А ў нас фінансаванне недзяржаўнага 
сектара – гэта фінансаванне па прынцыпе адданасці дзеючай уладзе. 
Пра змену гэтай схемы, якая не дае развівацца грамадзянскай 
супольнасці ў Беларусі, пакуль нават не ідзе размова.

Алена НОВІКАВА.

А як У ІХ?

кА-РА-вУЛ!
Рэкорд  

за рэкордам
Учора курс продажу долара 

ў банках дасягнуў 20.800 рублёў. 
Яшчэ тыдзень таму амерыканскую 
валюту можна было набыць за 
19.400, і гэта ўжо быў значны 
абвал рубля.

Што звяртае ўвагу: вялікая 
розніца афіцыйнага курса і 
камерцыйнага. Каб не дапусціць 
панікі і спекуляцый, Нацбанк 
рэкамендаваў камерцыйным 
банкам прытрымлівацца 
афіцыйнага курса рубля і моцна ад 
яго не адхіляцца. Але ці дапаможа 
адміністрацыйны рэсурс? Хутчэй 
адсутнасць рублёў на фоне 
маленькіх заробкаў стрымлівае 
беларусаў ад скупкі валюты, 
лічаць эксперты.

Ганна Стральцова 
прызнана лепшай 
вадналыжніцай 

свету
– Мінулы год быў паспяхо-

вы для маёй кар’еры, – сказала 
«Народнай Волі» маладая спарт-
сменка. – Нягледзячы на вынікі 
і прызнанне, на зорную хваробу 
не пакутую. Усё па-ранейшаму 
– у гэтым годзе заканчваю 
Полацкі ўніверсітэт, працягваю 
трэніравацца.

На спаборніцтвах у Іспаніі 
ў мінулым годзе беларуская 
вадналыжніца заваявала залаты 
медаль у скачках з трампліна і 
сярэбраны ў мнагабор’і. Высокіх 
вынікаў Ганна Стральцова змагла 
дамагчыся, нягледзячы на атры-
маную траўму нагі. Наваполацкай 
спартсменцы была зроблена апе-
рацыя ў Германіі.

Раман ВАСЮКОВІЧ.

веДАЙ НАШЫХ!

ЧУЛІ?

У Мінск  
можа прыехаць 

«сапраўдны  
Кінг-Конг»

Кубінскі баксёр Луіс Орціс 
сустрэнецца з беларусам  
Аляксандрам Усцінавым да 19 
чэрвеня. 

– Мы толькі пачалі 
падрыхтоўку да бою з Орцісам, 
– распавядае трэнер баксёра  
Уладзімір ЗАДЗІРАН. Ідуць 
перамовы з нагоды правядзення 
матча.

– Як ацэньваеце шанцы 
Усцінава?

– Кубінец, якога яшчэ 
называюць “сапраўдны Кінг-Конг”, 
правёў на прафесійным рынгу 26 
паядынкаў і ні разу не прайграў. 
Да гэтага Луіс Орціс правёў каля 
350 баёў на аматарскім рынгу. Што 
тут казаць? Сапернік сур’ёзны.

– Матч пройдзе на “Мінск-
Арэне”?

– Не абавязкова. Я пакуль не 
пачуў прапаноў ні ад спонсараў, ні 
ад урада, ні ад федэрацыі з нагоды 
таго, каб яны захацелі гэтага. Дата 
і месца правядзння матча будзе 
ўзгадняцца пазней.

Алесь СІВЫ.

ЗДАРЭННе

З-за  
шалёнай лісы
Хворую лісу выявілі ў вёсцы 

Фядоры Столінскага раёна. Яе 
злавілі самі мясцовыя жыхары. 

Людзей лісіца не пакусала, 
але эпідэміёлагі ўсё роўна наклалі 
на вёску трохмесячны каранцін. 
Зараз прышчэпкі ад шаленства 
тут робяць дамашняй жывёле, 
катам і сабакам. За людзьмі 
медыкі будуць назіраць тры 
месяцы.

Ігар МАРОЗАЎ.

Вы рэгулярна чытаеце «Народную Волю» і хочаце 
сагітаваць у шэрагі прыхільнікаў газеты свайго сябра, 

родзіча, саслужыўца? Тады дапамажыце ім аформіць 
падпіску. Зробіце гэта да 27 студзеня – і яны ўжо  
з 1 лютага будуць атрымліваць “Народную Волю”.
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Б Е Л А Р У С Ь п О ш Т А

сІТУАЦЫяТРАГеДЫявІНШУем!

1. – Голограммы Креста 
Евфросиньи полоцкой 

и многих знаменитых икон 
сделали ваше имя известным в 
обществе. Но я вот о чем хочу 
спросить: наука с религией не 
входила в конфликт, когда вы 
занимались этими объектами?

– У меня – нет. Во мне 
наука и религия сочетаются. 
Голограммы на религиозную 
тематику освящены протоиере-
ем Федором Повным. Он наш 
духовник. Многие голограммы с 
икон рождались при его актив-
ном участии. 

2. – Сколько времени 
требуется на создание 

одной голограммы?
– Процесс снятия голограм-

мы довольно сложен, нужно 
полное отсутствие механических 
вибраций, абсолютные тишина и 
темнота. Стоит в процесс записи 
вмешаться постороннему звуку, 
или температура пальцев масте-
ра из-за волнения изменится – 
голограмма исчезнет. Подготовка 
может длиться месяцы, а вот 
сама съемка – считанные секун-
ды. 

3. – Вы стали занимать-
ся голографией еще в 

конце 1960-х годов. Даже слово 
это тогда знали только некото-
рые физики. Но вы выбрали ее 
основной дорогой в науке. Это 
что –  интуиция?

– Это Божье провидение, 
что я занялся голографией. 
Во-первых, мое образование. Я, 
школьник из Жодино, правда, 
медалист, поступил на физфак 
знаменитого Ленинградского 
университета – разве не чудо? 
Где-то на втором курсе передо 
мной предстоял выбор, на чем 
специализироваться: ядерная 
физика, фотобиология, лазерная 
физика, квантовая механика, тео-
ретическая физика… Нам, сту-
дентам, предлагали более 20 раз-
ных направлений. И как раз в это 
время в журнале «Техника моло-
дежи» я прочитал статью учено-
го-оптика Юрия Николаевича 
Денисюка. Это потом он 
стал лауреатом Ленинской и 
Государственных премий СССР. 
И даже на Нобелевскую его 
выдвигали. А тогда он был еще 
кандидатом технических наук. 
Он писал в своей статье о новом 
уникальном методе записи трех-
мерных изображений в толстых 
слоях эмульсий. Я прочитал – 
удивился. Меня это захватило. 
Говорю своим друзьям-сокурс-
никам: буду заниматься гологра-
фией. Они смеялись надо мной: 
«Лень, ты хоть знаешь, что это 
такое?» В то время информации 
об этом практически нигде нельзя 
было получить.

4. – В науке тоже есть 
мода на направления. 

В 1960-е – годы вашей учебы 
– было просто повальное увле-
чение ядерной физикой. А вы, 
значит, пошли против течения. 
Значит – озарение?

– Я вообще себя считаю 
счастливым человеком, потому 
что мое становление проходило 
в эпоху, когда физика в обще-
стве была в фокусе внимания, 
а бурная дискуссия о физиках 
и лириках – чуть ли не глав-
ным вопросом бытия. Мы жили 
на таком подъеме… Вокруг 
меня были фанаты науки. Я сам 

работал в крайне напряженном 
режиме. Хотя на первых двух 
курсах физфака, признаюсь, 
думал иногда, что не потяну. У 
нас несколько человек вообще 
заболели от перенапряжения. 
Электродинамика, термостати-
ка… Сложнейшие лаборатор-
ные… Преподаватели так под-
нимали планку… Догнал я своих 
сокурсников только на 3-м кур-
се. А на 4-м уже и перегнал. А 
когда получал диплом, то меня 
в числе трех человек из 300 (!) 
рекомендовали в аспирантуру. 
Попав в Ленинградский физи-
ко-технический институт имени 
Иоффе Академии наук СССР да 
еще в руки таких руководителей, 
как Юрий Исаевич Островский 
и Юрий Николаевич Денисюк, 
я стал жить в режиме: «день–
ночь»: день – работал, потом 
одну ночь спал. И так за два с 
половиной года сделал кандидат-
скую диссертацию, что для физи-
ка было тогда беспрецедентно. 

5. – Вы были так често-
любивы?

– Я был азартен! У меня 
была одна цель – наука. Но когда 
однажды пришел к Островскому 
и сказал: «Юрий Исаевич, вы бы 
хоть раз меня похвалили!» – он 
ответил: «Что ж, молодец… Но я, 
когда делал первую диссертацию, 
спал всего два раза в неделю. А 
ты все-таки три-четыре…». Ну, 
у него судьба другая, он чело-
век военного поколения. После 
войны ему приходилось дого-
нять время: и школу, и универ-
ситет с отличием Островский 
заканчивал экстерном. И такой 
темп в себе воспитал на всю 
жизнь. Знаменитый ученый 
Деннис Габор, когда получал 
Нобелевскую премию, упомянул 
Островского и Денисюка, моих 
учителей, в своей Нобелевской 
лекции как самых выдающихся 
ученых в области голографии. 

6. – Что же вас посто-
янно заставляло идти 

вперед?
– Родители. Все в истоках. 

Очень многое зависит от того, 
что в детстве человек получает 
от своих родителей. Поэтому 
свою главную научную моногра-
фию я посвятил маме.

7. – Уникальный случай! 
Обычно посвящения 

есть на романах и симфониях, а 
вы сделали посвящение на фун-
даментальной научной работе. 
Ваша мама была физиком?

–  Мама – учитель-языковед, 
совершенно далекий от физи-
ки. Она была женщиной воле-
вой, но на ее столе всегда стояли 
ромашки или васильки, специ-
ально собранные мной для нее. 
Она учила меня добиваться все-
го только через труд. И загру-
жала по самый край: я ходил в 
музыкальную школу, спортив-
ную (занимался ватерполо) и все 
школы, включая общеобразова-
тельную, окончил на «отлично». 

8. – Какое определение 
вы дали бы настояще-

му ученому? 
– Ученый – это созидатель. 

9. – А что движет уче-
ным? Беспокойство? 

Любопытство?
– И азарт, и соперничество. 

И жажда нового. Могу однознач-
но сказать: я и мои соратники в 
плену у голографии. У нее такое 

свойство: тому, кто с ней сопри-
коснулся, вырваться из-под ее 
влияния невозможно. 

10. – Вот вы говорите, 
что возможности 

голографии безграничны: меди-
цина, а в будущем даже созда-
ние нейрокомпьютеров. Но 
публика прежде всего интере-
суется художественной гологра-
фией. Вам не поступают заказы 
на голографические картины?

– Много лет назад, ког-
да в Институте физики была 
выставка достижений науки и 
техники, ее посетил Президент 
Республики Беларусь. Мы реши-
ли подарить ему голограмму. 
Когда я вручал ее, Александр 
Григорьевич Лукашенко посмо-
трел и сказал: «Вот с какими 
подарками я должен ездить за 
границу!»

11. – А сколько стоит 
производство голо-

граммы?
– Даже мы себе такой вопрос 

не задавали. Иконы и произведе-
ния искусства – это ведь не поточ-
ное производство. Можно сказать, 
сколько стоит машина или короб-
ка печенья. А художественная 
голография – это меценатство, мы 
на ней не зарабатываем, тем более 
на религиозной теме. 

12. – Но тогда как вы 
деньги зарабатывае-

те? Теперь наука сама должна 
думать о своем  материальном 
обеспечении.

– Мы зарабатываем день-
ги на защитной голографии. 
Защищаем от контрафактной 
продукции нашу Республику 
Беларусь.

13. – Вы страхуете голо-
граммы, когда везете 

их на выставки?
– Да. Как все произведения 

искусства.

14. – Вернемся в ваше 
прошлое. Как вас, 

молодого блестящего ученого, 
встретила после Ленинграда 
минская научная среда?

– Очень хорошо, в Институте 
физики я стал работать под руко-
водством Павла Андреевича 
Апанасевича, Александра 
Сергеевича Рубанова. Это круп-
ные ученые в области лазерной 
физики, голографии – академи-
ки, доктора наук, профессора. 
Прошло много лет, и вот несколь-
ко дней назад мы вместе с Павлом 
Андреевичем Апанасевичем 
получали специальную премию 
Президента. Можно сказать, что 
не в последнюю очередь благо-
даря именно ему я выходил на 
сцену Дворца Республики за этой 
почетной наградой. Учителя, 
соратники, единомышленники – 
меня окружали творческие люди. 
Например, Сергей Николаевич 
Гинак – первый заместитель 
генерального директора нашего 
предприятия «Магия света». Мы 
с ним работаем вместе уже 40 
лет. Умница, талантливый физик-
практик!

15. – А как пережили рас-
пад государства – уче-

ный мир тогда многое потерял?
– Было тяжело: изменилось 

финансирование. Многие уче-
ные не выдержали стресса… Но 
я, как мне кажется, правильно 
поступил, когда решил занять-
ся частным предприниматель-
ством, основал предприятие 

«Голографическая индустрия», 
нашел 5 миллионов долларов 
инвестиций от швейцарской 
компании «Кэпитал бизнес-
менеджмент». По сути, мы с 
коллегами были родоначальни-
ками того, что сейчас называют 
государственно-частное пар-
тнерство. Я до сих пор твердо 
уверен, что поднять науку только 
за счет государства нереально. 
Надо давать простор частной 
инициативе. 

16. – Но в то время 
частная инициати-

ва выглядела как предатель-
ство высоких идеалов науки. 
Наверное, немногие одобрили 
ваш поступок – уход из акаде-
мии?

– Некоторые перестали 
даже со мной здороваться! Ну 
представьте себе: я  занимал-
ся в Ленинградском физтехе 
серьезнейшими проблемами 
термоядерного синтеза, связан-
ными с созданием искусствен-
ного солнца. А тут вдруг стал 
работать над защитой водочной 
продукции, пригласил в акци-
онеры «Кристалл», Брестский 
ликеро-водочный завод. Но я-то 
знал, к чему иду! Через несколь-
ко лет мы стали защищать цен-
ные бумаги и документы, особо 
ценные объекты. Я вам скажу, 
что мое самое любимое дитя в 
науке – это биомедицина. Хотя 
продолжать ею заниматься в те 
безденежные годы я тоже не мог. 
Поэтому я себе сказал: вернусь 
в эту область, когда заработаю 
деньги, которые дадут мне воз-
можность продолжать исследо-
вания. Это обещание самому себе 
лежало пудовой гирей на сердце.  
И вот в 2011 году вышла в свет 
монография  «Биомедицинская 
и резонансная оптика» – фун-
даментальный научный труд на 
стыке физики и  медицины.

17. – Вы написали ее в 
соавторстве с сыном? 

Тоже нечастый тандем в науке.
– С сыном, Андреем 

Леонидовичем Таниным, ней-
рохирургом высшей катего-
рии. Работа получила первую 
премию Российской академии 
наук. Добавлю, что мы являемся 
одними из создателей уникаль-
ного прибора нового поколения 
– лазерного спеклометра. Этот 
прибор обладает универсальным 
свойством быть полезным не 
только для медицины при диа-
гностике заболеваний перифери-
ческой и центральной нервной 
системы, но и позволяет изучать 
усталостные свойства мышц при 

тренировках спортсменов, что-
бы определить максимальные 
нагрузки, которые может выдер-
жать спортсмен.

18. – Скажите, а сейчас 
Национальная акаде-

мия наук взяла ваш опыт пред-
принимательства в науке на 
вооружение? 

– Вся наука сейчас начинает 
осознавать эффективность част-
но-государственного партнерства. 
Я часто захожу в Национальную 
академию наук Беларуси, там 
сейчас постоянно роится моло-
дежь, проходят выставки и кон-
ференции. Жизнь бурлит, кадро-
вый состав обновляется. И нашу 
деятельность часто приводят в 
пример. Даже Совет Республики 
Национального собрания 
Республики Беларусь, возглав-
ляемый в то время Анатолием 
Николаевичем Рубиновым, провел 
специальный семинар по этому 
вопросу. Я выступал перед сена-
торами, потом был коллектив-
ный выезд на наше предприятие 
«Голографическая индустрия».  

19. – Наука делает неве-
роятные открытия, 

она дает людям все большую 
власть над миром. Но почему 
не совершенствуется сам чело-
век? Агрессия и конфликт – 
вот, кажется, наши основные 
характеристики. Кто побежда-
ет: дьявол или Бог? Кажется, 
что дьявол…

– Ну, результат битвы еще 
неизвестен… Обдумывая про-
шлое, я не могу сказать о нем 
негативно. У меня по отношению 
к человечеству побеждает пози-
тив. Я встретил на своем пути 
много по-настоящему совершен-
ных людей, наблюдал динамику 
их творческого, научного разви-
тия. У меня о человечестве очень 
хорошее в целом мнение. Мне 
кажется, обязательно наступит 
переломный момент, когда силы 
разума победят окончательно. 
Знаете, жизнь – она полосками. 
Сейчас действительно кажется, 
что цивилизация идет вразнос. 
Но катаклизмы заканчиваются, и 
после них вновь наступает рожде-
ние, просветление. Качественный 
переход как раз и происходит 
через столкновения. А если их нет, 
то и качественного перехода тоже 
нет. Как в судьбах людей, так и в 
судьбе человечества в целом. 

20. – Что вы, физик, 
думаете о строи-

тельстве Островецкой атомной 
станции?

– Атомная энергетика не 
столько опасна, сколько созида-
тельна. Взорвался Чернобыль, 
Фукусима – это трагично… Но 
ведь никто не оценивает, сколько 
вреда приносят обыкновенные 
ТЭЦ. Сколько вреда от гидро-
электростанций, начиная от 
залитых плодородных земель и 
до прекращения нереста рыбы! 
Поэтому с точки зрения физи-
ки атомная электростанция при 
грамотном подходе вреда не 
несет. И еще скажу: техногенные 
трагедии страшны, но на ошиб-
ках учатся. Не только мы, бело-
русы. Все человечество в целом. 

21. – Вы давно руково-
дите людьми. Вы уме-

ете принимать непопулярные 
решения как руководитель?

– Ломать через колено не 
умею, стараюсь прежде всего 

объяснить свою позицию. Хотя 
некоторые считают, что это 
излишняя деликатность: пытать-
ся убедить подчиненного в своей 
правоте. 

22. – Вам приходилось 
публично признавать 

свои ошибки?
– Конечно. Обо мне так и 

говорят: Танин умеет признавать 
и исправлять свои ошибки.

23. – Что в прошлом году 
порадовало вас боль-

ше всего?
– Наконец начато строитель-

ство базы отдыха для нашего 
наукоемкого предприятия! Здесь 
требуется пояснение. Когда я 
вернулся из Ленинграда, в кото-
ром прожил десять лет  (снача-
ла учился в университете, потом 
– в аспирантуре), одно время 
я часто отдыхал на Нарочи на 
даче у детей академика Тихона 
Николаевича Годнева. Девять 
лет подряд! И – прикипел к 
месту. Каждый год из Москвы 
в отпуск к Марии Тихоновне 
Годневой приезжала  диктор 
Центрального телевидения 
Людмила Соколова. Мы часто 
проводили время вместе, такой 
дачный бомонд. Прошло время, 
и я смог приобрести на Нарочи 
земельный участок – для нашего 
предприятия. Но в силу различ-
ных обстоятельств все не полу-
чалось заняться строительством. 
И наконец в этом году просто 
поставил себе ультиматум: или 
сейчас, или никогда. И запустил 
процесс! Теперь очень рад, что 
потихоньку, как я часто говорю, 
step by step, дело сдвинулось с 
мертвой точки. В будущем на 
Нарочи планирую создать дом 
творчества ученых, чтобы при-
глашать зарубежных коллег на 
международные конференции. 

24. – Вы верите в луч-
шее будущее наших 

внуков?
– Я – верю. Мой внук – спе-

циалист по международному 
праву, знает в совершенстве два 
языка, он сегодня заместитель 
директора по внешнеэкономиче-
ской деятельности предприятия 
«Голографическая индустрия». 
Ездит по всему миру, выступает с 
докладами, организует выставки 
– перспективный менеджер, учит-
ся в аспирантуре. Я желаю своему 
внуку, чтобы исполнилось все то, 
что он себе планирует!

25. – Вы производите 
впечатление успеш-

ного человека. Да и ваши дела 
говорят об этом лучше слов. 
А вот в браке вы, Леонид 
Викторович, счастливы?

– Все относительно, я 
по-своему счастлив. Расставшись 
с первой женой, мы не поссори-
лись – сохранили достойные чело-
веческие отношения, встречаемся 
вместе на семейных праздниках 
(в этом, безусловно, прежде всего 
заслуга сына и его жены). Моя 
нынешняя жена – соратник, чут-
кий друг Людмила – замечатель-
ный человек, надежный помощ-
ник, который разделяет со мной 
ответственность за реализацию 
многих моих планов и начинаний. 
А настоящее счастье, я убежден, в 
моих детях: сыне Андрее, дочери 
Дашеньке и внуке Вячеславе, кото-
рых я очень люблю..

Елена МОЛОЧКО.

Первопроходец
25 вопросов известному ученому-физику, который считает свои открытия  
и всю научную карьеру настоящим Божьим промыслом – подсказкой свыше

Что мы знаем о голографии? Это удивительно красивое 
трехмерное изображение предмета на плоской поверхности. 
Проще говоря, чудо. Художественные голограммы «Клады 
земли белорусской» представляли Беларусь на Всемирной 
выставке «ЭКСПО-2010» в Шанхае. Затем мы увидели 
голограмму Креста Преподобной Евфросиньи, княжны 
Полоцкой, – первый случай в истории церкви по воссозданию 
православной святыни.

Но давайте поверим нашим ведущим ученым: голография – 
это одна из наиболее перспективных информационных 
технологий XXI века, это биомедицинская оптика, это 
нейрокомпьютеры будущего. Один из первопроходцев в области 
голографии в Беларуси – Леонид Викторович ТАНИН. 
Благодаря его деятельности, Беларусь сегодня является 
одним из мировых центров голографии.

Еще один значительный штрих в научной биографии 
ученого: Леонид Танин один из первых, очень немногих, кто 
решился уйти в свое время из-под крыла государства и, собрав 
единомышленников, стал делать науку на вольных хлебах. 
Было создано два научно-производственных предприятия – 
«Голографическая индустрия» и «Магия света». И они 
эффективно работают по сей день. Досье  

«Народной Воли»
Леонид Викторович Танин 

– крупный ученый в области 
оптической голографии, био-
медицинской и резонансной 
оптики, основатель защитной 
и художественной голографии 
в Беларуси, имеющий большие 
достижения в науке, промыш-
ленном производстве и пред-
принимательстве, видный обще-
ственный деятель.

Доктор физико-мате-
матических наук, лауре-
ат Государственной премии 
Республики Беларусь в области 
науки и техники.

По итогам 2015 года 
Леониду Викторовичу Танину 
вручена Специальная премия 
Президента.

ПеРсОНА

Мікалай Шаўчук тлумачыць 
палачанам, чаму райвыканкаму  

выгадна купіць новы аўтамабіль,  
чым карыстацца старым

Полацкі райвыканкам 
абвясціў тэндар на набыццё 
аўтамабіля маркі Peugeot 3008. На 
яго да канца студзеня дзейнічаюць 
зніжкі. 

На сайце афіцыйнага 
прадстаўніцтва Peugeot у Беларусі 
кошт гэтай мадэлі складае 335,8 
мільёна рублёў. Нагадаем, што 
вытворчасць аўтамабіляў Peugeot 
стартавала ў Беларусі зімой 
мінулага года.

Супраць куплі новага 
аўтамабіля ў інтэрнэце была 
створана петыцыя, у якой 
палачане прапануюць мясцовым 
уладам сэканоміць сродкі і 
абысціся старым транспартам. 

– Гэта планавая купля, – 
патлумачыў сітуацыю “Народнай 
Волі” старшыня Полацкага 

райвыканкама Мікалай шаўчук. 
– Папярэдняму аўтамабілю 14 
гадоў, а тэрмін службы складае 8 
гадоў. Peugeot 3008 – самая танная 
машына беларускай вытворчасці. 
Танней купіць новы аўтамабіль, 
чым укладваць сродкі ў рамонт 
старога.

– У петыцыі гаворыцца, што 
грошы можна было б выдатка-
ваць на рамонт дарог. У полацку 
ёсць праблема з дарогамі?

– Такая праблема ёсць у кож-
ным горадзе. Кожны год неабходна 
рамантаваць пэўную колькасць 
дарог, дваровых тэрыторый. 
На гэтыя патрэбы вылучаюцца 
сродкі, калі фарміруецца бюджэт. 
Выдзелена 2,5 мільярда рублёў для 
вырашэння гэтых пытанняў. 

Раман ВАСЮКОВІЧ.

НУ І НУ!

«Пахавала» жывога бацьку
Незвычайную крымінальную 

справу расследуюць следчыя 
Глыбоцкага раёна. 

Працаўніца адной з мясцовых 
бюджэтных устаноў незадоўга да 
Новага года паведаміла калегам 
аб вялікай бядзе – у яе нібыта 
памёр бацька. Бацькі 26-гадовай 
жанчыны жывуць у суседнім 
раёне, таму ў калег і цені сумневу 
ў праўдзівасці інфармацыі не 
ўзнікла. 

Як і належыць у такіх 
выпадках, яны сабралі грошы 
на пахавальную цырымонію, 
бу хгалт эрыя выплаціла 
супрацоўніцы належную 
матэрыяльную дапамогу, 
адміністрацыя афіцыйна 
вызваліла яе ад працы на дні 
пахавання. Пра тое, што на самай 
справе ніхто не памёр, што бацька 

жанчыны жывы і здаровы, калегі 
даведаліся зусім выпадкова. 
І тады, абураныя такой 
блюзнерскай хлуснёй, звярнуліся 
ў міліцыю.

Як вынік – па факце 
махлярства ў дачыненні да 
жанчыны распачата крымінальная 
справа. Яе бацькі, як і ўсе астатнія, 
збянтэжаны і шакіраваны 
цынізмам і «вынаходлівасцю» 
дачкі. Абвінавачаная, як расказаў 
пракурор раёна Ігар Валынец 
мясцовым СМІ, сваю віну цалкам 
прызнае і тлумачыць, што была 
вымушана пайсці на гэты крок 
па прычыне грашовых цяжкасцяў. 
Цяпер «фантазёрцы», якая 
“пахавала” жывога бацьку, пагра-
жае да трох гадоў пазбаўлення 
волі. 

Ігар МАРОЗАЎ.

ПАДЛІЧЫЛІ

На пенсіянерах і дэкретніцах 
за год сэканомілі б амаль 

паўмільярда долараў

Услед за прапановай павысіць 
у Беларусі пенсіённы ўзрост 
чыноўнікі загаварылі і пра тое, 
што тры гады водпуску па догля-
дзе за дзіцяці – марнатраўства, яго 
варта скараціць да двух гадоў.

Беларусы тут жа падлічылі, 
колькі прыблізна сэканоміў 
бы бюджэт, калі б дадзеныя 
ініцыятывы – дэкрэтны адпачы-
нак стаў бы 2 гады, а пенсіённы 
ўзрост павялічыўся б на адзін 
год – увасобіліся ў жыццё ўжо ў 
гэтым, 2016-м, годзе.

Так, напрыклад, 118.534 
маладым мамам, якія нарадзілі ў 

2014-м, у гэтым годзе дапамога 
ўжо не выплачвалася б. Эканомія 
склала б 3,7 трлн рублёў, ці амаль  
187 мільёнаў долараў. Калі б у 
гэтым годзе не выйшлі на пенсію 
141.672 чалавекі (83.972 жанчыны 
і 57.700 мужчын), то з улікам таго, 
што сярэдняя пенсія па краіне 
складае 2 млн 897,3 тыс. рублёў, 
або каля 145 долараў, за год Фонд 
сацыяльнай абароны не выплаціў 
бы дапамог на суму, прыблізна 
роўную 250 млн долараў. У выніку 
агульная эканомія склала б  
437 мільёнаў долараў.

Ігар ЗАЛЕСКІ.

РЭГІсТРАТУРА

Эпідэмія грыпу можа 
пачацца праз 2 тыдні

Паводле слоў спецыялістаў, напрыканцы студзеня – 
на пачатку лютага ў Беларусі можа назірацца рост 
захворвання на ВРІ. У гэты ж час можа пачацца і 

эпідэмія грыпу.

Зараз, паводле слоў намесніка 
начальніка аддзела гігіены, 
эпідэміялогіі і прафілактыкі 
Міністэрства аховы здароўя 
Рэспублікі Беларусь Іны 
Карабан, у Беларусі рэгіструюцца 
адзінкавыя выпадкі віруса гры-
пу A/H1N1 (свінога), але гэта не 
зусім той падтып, які быў у 2009 
годзе. Менш небяспечны.

– 2016 год у Заходняй Еўропе, 
Расійскай Федэрацыі, Украіне 
і іншых краінах постсавецкай 
прасторы пачаўся з актыўнай 
цыркуляцыі віруса грыпу A/H1N1, 

– адзначыла эпідэміёлаг. І дада-
ла, што пры з’яўленні першых 
сімптомаў грыпу трэба адра-
зу выклікаць на дом доктара. 
Паводле яе слоў, тое, што зараз 
ва Украіне людзі паміраюць ад 
свінога грыпу, – гэта менавіта 
наступствы занадта позняга (на 
6–7-я суткі) звароту да ўрача. “У 
тых, хто захварэў, узнікла адно 
з ускладненняў грыпу – пнеўманія, 
якая хутка развіваецца, з якой 
медыкі не здолелі справіцца”, – 
лічыць І.Карабан.

Вольга ГРЫНяВІЦКАя.

Могуць канфіскаваць 
другую машыну

Здавалася б, на памылках 
вучацца. Але гэта ісціна не для 
аматараў сесці п’янымі за руль. Іх 
не спыняюць нават драконаўскія 
штрафы і пагроза канфіскацыі 
машыны.

Нядаўна ў Ваўкавыску 
супрацоўнікі ДАІ ноччу затрымалі 
п’янага кіроўцу за рулём «Міцубісі». 
Высветлілася, што ў 28-гадовага 
хлопца толькі ўвосень скончыўся 

тэрмін пакарання за кіраванне ў 
п’яным выглядзе і ў яго ўжо быў 
канфіскаваны аўтамабіль «Опель». 
На гэты раз падшафэ ён кіраваў 
машынай прыяцеля. Пазычыў аўто, 
каб з’ездзіць на дыскатэку. Там 
выпіў і вырашыў у 4 гадзіны раніцы 
падвезці дадому сваю дзяўчыну. 
Вынік – пад пагрозай канфіскацыі 
ўжо другі аўтамабіль.

Ганна ГАНЧАРЫК.

– Ды калі ж гэты 

марафон скончыцца? 

ПЕНСІЁННЫ ЎЗРОСТ

60 
гадоў 

65 
гадоў 

Чараўнік,  
альбо Юбілейныя нататкі  

пра Беларуса з вялікай літары
Прозвішча гэтага чалавека ў 

Беларусі ведае далёка не кожны. 
І гэта вялікая несправядлівасць. 
Сярод творцаў, сапраўды адмет-
ных асоб у нашай культуры 
апошняй паловы стагоддзя, 
яго імя, без перабольшван-
ня, заслугоўвае таго, каб быць 
пастаўленым побач з імёнамі 
Быкава і Брыля, Барадуліна і 
Разанава, Караткевіча і Казько, 
Алексіевіч і Някляева…

Справа ў тым, што Васіль 
Сёмуха (а гаворку я вяду 
менавіта пра яго) належыць да 
таго творчага цэху ў айчын-
най літаратуры, які незра-

зумелым чынам ігнаруецца 
і літаратуразнаўцамі, і 
літаратурнымі крытыкамі. На 
працягу апошніх 15 гадоў нашы 
акадэмічныя літаратуразнаўцы 
выдалі ўжо шэсць таўшчэзных 
тамоў (у суме больш за пяць 
з паловай тысяч старонак!) 
“Гісторыі беларускай літаратуры 
ХХ стагоддзя”, у якіх не знайш-
лося месца хоць бы невялікаму 
раздзелу пра беларускі мастацкі 
пераклад. У нашай жа бела-
рускай сітуацыі роля гэта-
га літаратурнага жанру ў 
зберажэнні і папаўненні скарбаў 
роднай мовы ніяк не мен-
шая за ролю нашай класічнай 
паэзіі, прозы, драматургіі… 
Гэта, дарэчы, цудоўна разумеў 
Уладзімір Караткевіч, які ў 
1978 годзе ў сваёй рэцэнзіі на 
Сёмухаў пераклад неўміручага 
“Фаўста” Гётэ напісаў: “Не можа 
паўнакроўна жыць літаратура 
без Шэкспіра, Дантэ, Гётэ, якія 
гучаць на яе мове. Першы ў нас 
ёсць. Другога пакуль што няма 
(першы поўны пераклад “Боскай 
камедыі” Дантэ па-беларуску 
з’явіўся значна пазней, у 1997 
годзе. – Л.Б.)”. Трэці – толькі што 
з’явіўся”. 

Уладзімір Караткевіч 
сябраваў з Васілём Сёмухам, 
захоўваў у яго некаторыя 
свае рукапісы, якія маглі 
быць канфіскаваны савецкімі 
спецслужбамі нават у час 
хрушчоўскай “адлігі”, стаў 
хросным бацькам дачкі Васіля 
Сёмухі – Алесі. 

Цудоўна разумеў велічыню 
Сёмухавага творчага тален-
ту наш народны пісьменнік 
Янка Брыль. Я сам быў свед-
кам таго, як на пасяджэнні Рады 
Саюза беларускіх пісьменнікаў 
у першы год існавання неза-
лежнай Рэспублікі Беларусь 
ён прапанаваў вылучыць на 
атрыманне Дзяржаўнай прэміі 
Сёмухаў пераклад – беспрэцэ-
дэнтны выпадак! – празаічнага 
твора, філасофскага рамана 
Томаса Мана “Доктар Фаўстус” 
(і ў выніку гэтая прэмія Васілю 
Сёмуху была прысуджана).

Васіль Сёмуха нарадзіўся 
ў глыбокай правінцыі тагачас-
най Другой Рэчы Паспалітай, на 
хутары непадалёк ад мястэчка 
Пружаны. Падчас вайны яго 
бацькі за сувязь з савецкімі 
партызанамі былі расстраля-
ны, і шасцігадовы хлопчык 
застаўся сіратой. Яго выхаван-
нем занялася родная цётка, 
якая жыла ў вёсцы Куплін (той 

самай, дзе праз сем дзясяткаў 
гадоў адбываў пакаранне 
палітвязень цяперашняй ула-
ды – Павел Севярынец). Пасля 
заканчэння сярэдняй шко-
лы ў Пружанах Васіль Сёмуха 
здолеў паступіць у прэстыжны 
Маскоўскі дзяржуніверсітэт на 
рамана-германскае аддзялен-
не. Закончыўшы ўніверсітэцкі 
курс, Васіль Сёмуха вярнуўся на 
радзіму, у Мінск, дзе пачаў пра-
цаваць літаратурным рэдакта-
рам. У друку з’явіліся і яго пер-
шыя пераклады – антываенныя 
раманы нямецкіх пісьменнікаў 
Людвіга Рэна і Вілі Брэдэля. 

А потым пачалася пра-
ца над беларускім “Фаўстам”, 
якая доўжылася каля дзясят-
ка гадоў. Аднак куды цяжэй 
было ў савецкай Беларусі 
гэты пераклад выдаць: тага-
часныя “літаратуразнаўцы ў 
цывільным” мелі добры нюх 
і разумелі, што гэтая кніга 
разбівае міф пра “сялянскасць” 
і “беднасць” беларускай мовы. 
Ладна пааббіваўшы парогі 
чыноўніцкіх кабінетаў, Сёмуха 
вырашыў пашукаць неарды-
нарнага выйсця. Ён звярнуўся 
з лістом да міністра замеж-
ных спраў БССР Гурыновіча 
з просьбай: ці не магло б яго 
міністэрства звярнуцца да ўлад 
Заходняй Германіі з прось-
бай прафінансаваць выданне 
“Фаўста” на беларускай мове ў 
якасці кампенсацыі за загубле-
ныя жыцці бацькоў пераклад-
чыка твора. 

Сам факт такога звароту 
быў успрыняты як нешта неве-
рагоднае і недазволенае. Было 
тэрмінова склікана пасяджэнне 
праўлення Саюза пісьменнікаў 
БССР, падчас якога Васіля 
Сёмуху распіналі, не раўнуючы 
як у Маскве Барыса Пастарнака 
– пасля атрымання тым 
Нобелеўскай прэміі. Беларускія 
пісьменнікі прынялі пастанову 
аб выключэнні Сёмухі з твор-
чага саюза. “Супраць” галасаваў 
Васіль Вітка, “устрымаўся” 
Васіль Быкаў. Натуральна, што 
сваю працу ў дзяржаўным выда-
вецтве Васіль Сёмуха таксама 
страціў: яму давялося займац-
ца выпадковымі падпрацоўкамі, 
каб утрымліваць сям’ю, у якой 
гадавалася двое малых дзяцей… 

Праз некалькі гадоў 
пісьменніцкія чыноўнікі ўсё 
ж такі зразумелі недарэч-
насць прынятага імі рашэн-
ня. Пераклад “Фаўста” з 
выдатнымі ілюстрацыямі 
народнага мастака Арлена 
Кашкурэвіча выйшаў у выда-
вецтве “Мастацкая літаратура”, 
перакладчыка “паціху” ўзнавілі 
і ў Саюзе пісьменнікаў, і на 
рэдактарскай працы. Далейшыя 
здзяйсненні Васіля Сёмухі на 
перакладчыцкай ніве нават 
цяжка пералічыць: глыбінныя 
філасофскія творы Рыльке, 
Ніцшэ, Гесэ, таго ж Томаса 
Мана, бліскучыя паэмы Яніса 
Райніса і Юльяна Тувіма, рама-
ны Грымельсгаўзена, Майрынка, 
Штэфана Гайма, Зюскінда, 
Гамбровіча, зборнік пранікнёнай 
лірыкі латышскай прэтэндэнткі 

на Нобеля Візмы Белшавіцы. 14 
гадоў было аддадзена збеларуш-
ванню Кнігі Кніг – Бібліі…

Калі ў Мінску пачаў пра-
цаваць Беларускі гуманітарны 
ліцэй, Васілю Сёмуху 
прапанавалі працаваць у ім 
нас таўнікам-пага дзіннікам. 
Трэба было бачыць, як на заняткі, 
што ён праводзіў па Бібліі, па 
тым жа гётэўскім “Фаўсце”, 
творах Гофмана, прыходзілі 
не толькі падлеткі-навучэнцы, 
але і іншыя настаўнікі… дый 
нават староннія людзі. Калі 
ўлады ў 1997 годзе зрабілі пер-
шую спробу зачыніць ліцэй, 

Васіль Сёмуха (за год перад 
гэтым зноў звольнены з выда-
вецкай працы ўжо “новай” ула-
дай) разам з бацькамі ліцэістаў 
і выкладчыкамі з плакатам у 
руках адстаяў у пікетах, пры-
свечаных абароне ўнікальнай 
навучальнай установы, усе без 
вынятку дні!

Калі ў 2003 годзе 
Міністэрства адукацыі прысла-
ла ў ліцэй у якасці планаванага 
дырэктара дробную чыноўніцу, 
Васіль Сёмуха на агульным 
сходзе ветліва, але пераканаўча 
выказаў ёй у твар усё, што 
ён думае пра яе чалавечыя і 
педагагічныя якасці…

Нат у р а льна ,  ш то 
цяперашнім дзяржаўным выда-
вецтвам “не з рукі” выдаваць 
Сёмухавы пераклады: ужо каля 
20 гадоў гэтым займаюцца яго 
дачка Алеся і прыватны выда-
вец, вучань Сёмухі ў справе 
мастацкага перакладу Зміцер 
Колас. Я таксама лічу Васіля 
Сёмуху сваім Настаўнікам, хоць, 
папраўдзе, ніколі не ставіў і не 
стаўлю свае пераклады побач з 
ягонымі шэдэўрамі.

Учора Васілю Сёмуху 
споўнілася восемдзясят гадоў. 
На жаль, стан яго зроку (вынік 
задаўненага цукровага дыя-
бету) не дазваляе яму нада-
лей быць творча актыўным. 
Але тое, што ім зроблена (а 
некалькі перакладзеных ім 
раманаў пакуль што так і не 
выйшлі з-за адсутнасці сродкаў 
на набыццё аўтарскіх правоў), 
абавязкова яшчэ спрычыніцца 
да новага адраджэння нашай 
мовы, чараўніком якой без пера- 
большвання можна лічыць 
Васіля Сёмуху.

У сучаснай Беларусі існуе 
ордэн Францыска Скарыны, 
які ў апошнія гады нярэд-
ка прысуджаўся людзям, якія 
і паняцця не маюць, хто такі 
Скарына. Наўрад ці пры цяпе-
рашняй уладзе на гэты ордэн 
можа разлічваць Васіль Сёмуха, 
які, між іншага, у апошнія 
дзесяцігоддзі стаў кавалерам 
высокіх ордэнаў Латвійскай 
Рэспублікі і Федэратыўнай 
Рэспублікі Германія. Зрэшты, ні 
да якіх узнагарод яго ніколі і не 
цягнула…

Беларуская Беларусь, чыта-
чы “Народнай Волі”, безумоўна, 
далучаюцца да віншаванняў з 
паважнай датай выдатнага твор-
цы і Беларуса з вялікай літары!

Лявон БАРШЧЭЎСКІ.

«Людзі прынялі 
рашэнне – 

і гэта іх рашэнне…»
Падчас узыходжання на Эльбрус  
загінуў беларус Дзмітрый Рубін.

Група з трох альпіністаў прыбыла на 
Эльбрус з Крыма, каб падняцца на леген-
дарную вяршыню. Сярод іх быў і мінчанін 
Дзмітрый Рубін.

Паводле некаторай інфармацыі, калі 
альпіністы спускаліся ўніз і знаходзіліся 
на вышыні прыкладна 5000 метраў, адзін 
з удзельнікаў экспедыцыі пайшоў далей, а 
два адсталі. Яны былі аб’яўлены зніклымі.

На пошукі альпіністаў адправіліся 
супрацоўнікі МНС. Пазней з’явілася 
інфармацыя, што альпіністы некалькі разоў 
падалі, але аднаго з іх знайшлі жывым 
– з моцным абмаражэннем і траўмамі. 
Высветлілася, што беларус адправіў таго за 
ратавальнікамі, а сам з траўмамі застаўся 
чакаць дапамогі. 16 студзеня было знойд-
зена цела ўжо нежывога Дзмітрыя Рубіна.

Дзмітрыю было 33 гады. Ён працаваў 
кіраўніком адной са сталічных бізнес-
кампаній.

“Дзмітрый Рубін – кіраўнік з 12-гадовым 
стажам, – гаворыцца на сайце кампаніі. 
– Адказвае за ўзаемадзеянне ўнутраных 
структур. Вырашае стратэгічна важныя 

задачы і задае тон развіццю прадпрыем-
ства…”

У кампаніі мне распавядаюць, што 
Дзмітрый Рубін быў чалавекам, з якім без 
роздумаў можна было б пайсці, як кажуць, 
у разведку.

“Ён быў супернадзейны, – кажа Васіль 
ВОЛКАЎ. – Я з ім адпрацаваў доўгі час, на 
яго можна было паспадзявацца ў любых 
момантах. Таму не здзівіўся, што Дзмітрый 
адпусціў калег за ратавальнікамі, а сам 
застаўся ў гарах. Гэта ў яго стылі”.

Паводле слоў суразмоўцы, у Дзмітрыя 
Рубіна была альпінісцкая практыка, у 
мінулым годзе ён трэніраваўся ў Непале. 2 
студзеня пайшоў у адпачынак і адправіўся 
на пакарэнне Эльбруса…

“Дзіма проста гарэў альпінізмам, з 
захапленнем пра гэта расказваў, – кажуць 
яго знаёмыя і з сумам дадаюць: – Відаць, 
такі ў чалавека лёс”.

Паводле нашай інфармацыі, магчыма, 
ужо на гэтым тыдні цела беларуса прывя-
зуць у Мінск.

Алесь СІВЫ.

кАмПеТЭНТНА

Аляксандр 
ГАДЛЕЎСКІ,  

старшыня Беларускай  
федэрацыі альпінізму:

– Дзмітрый Рубін не быў сябрам нашай 
федэрацыі, хоць мы, натуральна, глыбока смут-
куем з нагоды яго смерці.

Наколькі я зразумеў, гэты чалавек займаўся 
альпінізмам самастойна, як і пераважная 
большасць тых, хто ходзіць у горы. Дарэчы, у 
гэты ж час на Эльбрусе таксама знаходзіліся 
беларускія альпіністы. Праўда, яны займаліся 
не ўзыходжаннем, а проста каталіся на горных 
лыжах.

Увогуле, сама інфармацыя аб стане ў студзені 
снежна-лядовага маршруту на Эльбрус, па якім 
звычайна ідуць альпіністы, павінна ўжо была ска-
заць аб тым, што зараз ісці на вяршыню – вельмі 
і вельмі небяспечна. Гэта ж некалькі кіламетраў 
слізкага лёду, у які тыя ж “кошкі” не лезуць, 
а проста шкрабаюць па ім. Каб ісці па такім 
маршруце, трэба было як мінімум арганізоўваць 
прамежкавую страхоўку, навешваць вяроўкі. 
Мы ў лютым хадзілі на зімовы Эльбрус, але 
прадпрымалі шматлікія меры перасцярогі. А про-
ста ісці – неверагодна небяспечна! Паслізнуўся – і 
паляцеў у нікуды…

Дарэчы, славуты альпініст Райнхольд 
Меснер, які першы ўзышоў на ўсе васьмітысячнікі 
ў свеце, аднойчы ў падобных умовах прыехаў на 
Эльбрус, паглядзеў на маршрут і сказаў: “Трэба не 
мець галавы, каб ісці на гару ў такіх умовах. Таму 
я проста не пайду”.

Хачу дадаць, што не маю намеру некага кры-
тыкаваць. Людзі прынялі сваё рашэнне – і гэта 
іх рашэнне…

ЧАсТНАя ЖиЗНЬ

Андрей ГЕРАЩЕНКО:
«Неделю ребенок с ней, 

неделю со мной»
Скандал вокруг того, как бизнесмен Андрей Геращенко и его бывшая жена Илона не могут “поделить” 
свою дочь, набирает обороты. Очередное судебное заседание прошло за закрытыми дверями, но отец 

впервые рассказал свою версию конфликта и эксклюзивно поговорил с “Народной Волей”.
Как помнят читатели, в нача-

ле декабря 2015 года в интернете 
появилось скандальное видео. В 
нем фигурировали бывшие супру-
ги, а также телеведущая Люся 
Лущик, новая жена Геращенко. 
Содержание видео вызвало у зри-
телей шок. Характерно название 
материала, который появился на 
сайте “Белорусский партизан”: 
“Телеведущая Люся Лущик оказа-
лась в центре некрасивого семей-
ного скандала”. Лущик подала в 
суд. “Из публикации усматрива-
ется, что я, будучи женой Андрея 
Геращенко, якобы изолирую его дочь 
от родной матери. А также якобы 
пытаюсь дискредитировать Илону 
в присутствии девочки”, – писала 
телеведущая. Но рассмотрение это-
го дела было отложено, поскольку 
Илона Геращенко подала встреч-
ный иск к Лущик. Экс-супруга биз-
несмена посчитала, что в опублико-
ванном видео телеведущая унижает 
ее честь и достоинство. Причем в 
присутствии ребенка.

На предварительном засе-
дании, которое состоялось в 
эти выходные, суд решил рас-
сматривать дело об иске Илоны 

Геращенко в закрытом режиме. 
Это было ходатайство Евгении 
потаповой, адвоката Лущик. 
Основное заседание начнется 3 
февраля. Но немногочисленных 
журналистов (кроме “Народной 
Воли” в зал заседания пришли 
лишь tut.by и sputnik.by) ожидал 
сюрприз. В здании суда их встре-
тил Андрей Геращенко, который 
до этого отказывался общаться 
с прессой. 45-летний Геращенко 
– успешный бизнесмен, владелец 
спортивного клуба Sporting club 
и компании-импортера бытовой 
химии и косметики. В прошлом 
он являлся профессиональным 
спортсменом, в 2008 году высту-
пал на Олимпиаде в Пекине в 
соревнованиях по стрельбе.

Геращенко уверил журнали-
стов, что его дочь чувствует себя 
прекрасно. Занимается плавани-
ем, художественной гимнасти-
кой, ходит на занятия по логи-
ке. “Девочка спокойная, здоровая, 
толковая. С ней  абсолютно все 
нормально”, – сказал бизнесмен 
и в подтверждение этого показал 
видео, на котором он вместе с 
дочерью катался на лыжах.

Кроме того, Андрей Геращенко 
рассказал журналистам свою 
версию конфликта. По его сло-
вам, Илона без согласия бизнес-
мена уехала с дочерью в Москву, 
не предупредив его. Позднее в 
разговоре с «Народной Волей» 
Геращенко в присутствии сво-
его адвоката сказал следующее: 
«Есть четкое конкретное наме-
рение вывезти ребенка в Россию. 
Упрятать там, против чего я 
категорически против. На сегод-
няшний день у меня есть проверен-
ные данные, что при первой воз-
можности Илона Геращенко выве-
зет ребенка в Москву». Впрочем, 
эта позиция опровергается тем, 
что Илона Геращенко сама переда-
ла дочь своему бывшему мужу на 
время зимних каникул (после чего 
девочка осталась с отцом). 

Кроме того, бизнесмен заявил 
журналистам, что его ребенок 
часто оставался один с 56-летним 
мужчиной, гражданским мужем 
его бывшей супруги. «Скажите 
мне, как отец, вы волновались бы 
за дочь?” – обратился он к кор-
респонденту “Народной Воли”. “Я 
тут присутствую как журна-

лист и не хотел бы становиться 
на чью-то позицию”, – ответил я. 
“Но мы же люди! – эмоционально 
сказал Геращенко и, не дождав-
шись ответа, продолжил: – Вот я 
как отец, естественно, волнуюсь”.

Бизнесмен продемонстриро-
вал хорошую осведомленность о 
жизни своей бывшей супруги в 
Москве. Он даже подарил каждо-
му из журналистов распечатан-
ный портрет мужчины, который, 
по его словам, является граждан-
ским мужем Илоны. “Откуда у 
Геращенко А.А. фотография из 
паспорта моего супруга? –  иро-
нично прокомментировала этот 
факт в социальных сетях его 
бывшая жена. – Или паспортный 
стол просто так раздает дан-
ные обо всех гражданах Российской 
Федерации?” Также она утвержда-
ет, что бывший муж перепутал ее 
гражданского супруга со свекром, 
которому действительно 56 лет.

Сложно предположить, чем 
закончится это громкое дело. 
Андрей Геращенко утверждает, 
что видео, которое стало поводом 
для судебного заседания, было 
смонтировано. Якобы в нем были 

объединены записи, датированные 
разными месяцами. Разумеется, 
при этом не может идти и речи о 
признании его теперешней женой 
своей вины (тем более что она уже 
подала в суд). При этом каждый 
из бывших супругов утверждает, 
что готов пойти на компромисс, и 
даже говорит об одном и том же. 
«1 июня в адрес Илоны Геннадьевны 
было направлено письменное 
соглашение о порядке общения, 
– заявил в эксклюзивном разго-
воре с “Народной Волей” Андрей 
Геращенко. –  Неделю ребенок с 
ней, неделю со мной. Она не подпи-
сала. А потом обратилась с иском 
в суд”.

А вот Илона Геращенко при-
держивается прямо противопо-
ложного мнения. “Что мешает 
отцу моей дочери признать мой 
иск к нему о моем общении с ней 
50 на 50, если он сам подтверж-
дает, что он не против этого?” 
– возмущается женщина. Она не 
понимает, зачем затягивать про-
цесс на месяцы. В результате, как 
кажется со стороны, больше всех 
страдает ребенок.

Денис МАРТИНОВИЧ.

ДА веДАмА…

Вада даражэе амаль у 4 разы
У Мінску вызначыліся з новымі тарыфамі 

на абслугоўванне ліфта, уборку пад’ездаў і 
асвятленне месцаў агульнага карыстан-
ня. Як змяніліся кошты, тлумачыць партал 
камунальнай пісьменнасці ЖКГ.

Тарыфы розныя
Плацяжы будуць адрознівацца ў 

залежнасці ад колькасці паверхаў у доме, 
ступені добраўпарадкаванасці, напрыклад, 
наяўнасці смеццеправодаў і дадатковых лесвіц, 
а таксама ад таго, ці захочуць самі жыхары 
сэканоміць.

Уборка пад’ездаў
Кошт паслуг па санітарным утрыманні 

дапаможных памяшканняў залежыць ад плош-
чы лесвічных пляцовак і наяўнасці смеццепра-
вода. У якасці прыкладу разгледзім двухпака-
ёвую кватэру плошчай 48 квадратных метраў. 
Жыхары 5-павярховых дамоў без смеццепра-
вода будуць плаціць у сярэднім 15–16 тыс. 
рублёў за месяц. У 9–19-павярховых дамах са 
смеццеправодам – 23–24 тыс. рублёў. Калі ў 
доме прадугледжаны яшчэ незадымляльныя 
сходы, тарыф павялічыцца на 30–40%.

Адзначым, што дадзеныя тарыфы акту-
альныя, калі пад’езд будзе прыбіраць ЖЭС. 
Але жыхары кожнага пад’езда маюць права 
адмовіцца ад паслугі па санітарным утрыманні 
дапаможных памяшканняў (за выключэннем 
дэзінфекцыі, дэзiнсекцыi i дэратызацыі). Для 
гэтага трэба правесці сход і прыняць рашэнне 
аб самастойнай прыборцы або наняць пры-
ватную фірму, якая акажа падобную паслугу. 
Адзін нюанс – рашэнне павінна быць прынята 
аднагалосна, а гэты факт зафіксаваны ў пра-
таколе. Пасля чаго застаецца аднесці ў ЖЭС 
копію пратакола.

Плата за ліфт
Замест платы за карыстанне ліфтам у 

жыроўках з’яўляюцца дзве самастойныя гра-
фы: тэхабслугоўванне ліфта і аплата энергіі, 
затрачанай на яго рух. З 1 студзеня 2016 года 
тарыф на тэхабслугоўванне ліфта складзе 617 
рублёў на квадратны метр агульнай плошчы 
жылога памяшкання.

Выдаткі на сілавую энергію паводле 
вынікаў мінулага года ў горадзе складалі ад 6 
тыс. да 10 тыс. рублёў. З кожнага жыхара, а ў 
сярэднім 6,8 тыс. з кожнага зарэгістраванага ў 

кватэры за месяц. Тарыф на тэхабслугоўванне 
жылых дамоў у Мінску складае 994,9 рубля з 
квадратнага метра жылплошчы пры сабекош-
це 1,155 рубля.

Асвятленне месцаў агульнага 
карыстання

За святло ў пад’ездах таксама прыйдзецца 
плаціць асобна. У сярэднім на квадратны метр 
жылплошчы расходуецца каля 200 рублёў. Але 
на гэтай паслузе можна сэканоміць, напры-
клад, замяніць звычайныя лямпачкі на збе-
рагальныя, або нават усталяваць датчыкі, 
якія рэагуюць на рух і будуць уключаць 
электраэнергію ў прысутнасці людзей і выклю-
чаць, калі на пляцоўцы або ў пад’ездзе нікога 
не будзе.

З 2016 года ў Мінску 
падаражэе вада і вываз смецця

Субсідзіраваны тарыф на водазабеспячэн-
не і каналізацыю павялічваецца з 2,5 тыс. да 
8,9 тыс. рублёў за кубічны метр, вываз смец-
ця будзе каштаваць ад 51,1 тыс. да 53,9 тыс. 
рублёў за куб.

ІНІЦЫяТЫвА

Прыходзь 
адвячоркам 

чытаць
Што яшчэ рабіць доўгімі 

зімовымі вечарамі, як не чытаць 
добрыя кнігі? Па аналогіі з 
майскай «Ноччу музеяў» у Мінску 
рыхтуецца «Ноч бібліятэк». У 
пятніцу 22 студзеня не зачыняцца 
адразу дзве сталічныя «чытальні»: 
навуковая ў БНТУ і найстарэйшая 
гарадская імя Аляксандра 
Пушкіна. Запрошаны вядомыя 
мінчане: пісьменніца Тамара 
Лісіцкая, тэлевядучая Ганна Бонд, 
акцёр Максім Жбанкоў, журналіст 
Саша Раманава, бізнесмен Юрый 
Зісер. Яны прачытаюць урыўкі са 
сваіх любімых кніг на беларускай 
мове, а таксама з твораў замежнай 
літаратуры ў перакладзе на 
беларускую. 

Прыйсці і ўдзельнічаць зможа 
кожны жадаючы. Уваход на 
«Ноч бібліятэк» будзе свабодны, 
толькі прапануецца захапіць з 
сабой любую кнігу з дому, каб 
абмяняцца з іншымі гасцямі.

Алена МАЛОЧКА.

РАкУРс

Как попасть  
на  

аудиенцию  
к митрополиту 

Филарету?
В последнее время Почетный 

Патриарший Экзарх всея Беларуси 
митрополит Филарет чаще всего 
проводит службы в домовом храме 
Минского епархиального управле-
ния в честь Собора Белорусских 
святых.

Как выяснила «Народная 
Воля», в домовом храме Минского 
епархиального управления 
владыка Филарет совершает 
службы по праздникам и воскре-
сеньям.

Правда, службы с участи-
ем митрополита Филарета про-
водятся не каждое воскресенье, 
поэтому этот момент необходимо 
предварительно уточнить. А после 
богослужения можно остаться 
и поговорить с митрополитом 
Филаретом. Он никому не отка-
зывает.

Марина КОКТЫШ.

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

Андрэй СцЕпАНЕНКА:

«Шукаем грошы»
З футбалістамі брэсцкага “Дынама” клуб  
не можа разлічыцца па запазычанасцях.

Яшчэ да Новага года стала 
вядома, што каля 10 футбалістаў 
брэсцкага клуба збіраюцца 
дамагацца грошай праз суд.

Камітэт па статусе і пераходах 
Беларускай федэрацыі футбола 
патрабаваў ад клубаў разлічыцца 
з ігракамі да канца 2015 года, але, 
напрыклад, у брэсцкім “Дынама” 
гэта не зроблена і зараз.

– Пакуль у нас няма грошай, 

каб пагасіць запазычанасці, – 
шчыра прызнаўся “Народнай 
Волі” старшыня ФК “Дынама-
Брэст” Андрэй СЦЕпАНЕНКА. 
– Але мы ва ўзмоцненым рэжыме 
шукаем фінансы.

– Да якога тэрміну павінны 
разлічыцца?

– Напэўна, апошні тэрмін – 
сярэдзіна сакавіка.

– Вялікія запазычанасці?

– Не хачу называць лічбы.
– праўда, што з-за адсутнасці 

грошай каманда пакуль нават не 
выйшла з адпачынку?

– Безумоўна, усё ўпіраецца 
ў фінансаванне. Мяркуем, што 
каманда пачне трэніравацца 
толькі 18 лютага, хоць планы 
можна і скарэкціраваць.

Алесь СВяТЛАНІЧ.
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кОРОТкО ПАРАЛеЛІ

Адзін дзень  
у Смаленску

Уяўленне большасці беларусаў пра жыццё сучаснай Расіі звычайна  
грунтуецца на ўражаннях ад вандроўкі ў дзве расійскія сталіцы –  

Маскву і Санкт-Пецярбург. А жыццё ў глыбінцы або нават буйным абласным 
цэнтры застаецца па-за ўвагай. Дзве паездкі ў Смаленск дапамаглі скласці 

павярхоўнае ўражанне пра жыццё гэтага горада.

«Еўраопт»  
ды «Мілавіца»

Смаленск для нас горад не 
чужы. Шмат хто наогул лічыць 
яго беларускім. Доўгія гады 
за панаванне над ім змагаліся 
Масква і Вільня. Смаленск 
тройчы знаходзіўся ў складзе 
ВКЛ (1395–1401, 1404–1514 
і 1611–1654), таму зведаў 
уплыў заходняй культуры. 
Горад атрымаў Магдэбургскае 
права, а мясцовае дваранства 
цягам усяго XVIII стагоддзя 
называла сябе “шляхецтвам” 
і брала жонак выключна з 
Беларусі, а не з Расіі. Акадэмік 
Яўхім Карскі, які на пачатку 
ХХ стагоддзя склаў карту 
беларускіх гаворак, уключаў 
туды і Смаленшчыну. Не дзіўна, 
што менавіта ў Смаленску 
перад Новым 1919-м годам 
была першы раз абвешчана 
БССР. Атрымліваецца, горад з 
пэўнай доляй умоўнасці можна 
лічыць першай сталіцай гэтай 
рэспублікі.

Ды і цяпер Беларусь 
прысутнічае на яго вуліцах. 
Асаблівае здзіўленне выклікаў 
знаёмы брэнд “Еўраопт”. Усяго 
ў Расіі дзейнічаюць пад такой 
шыльдай 12 магазінаў – у Маскве, 
Смаленску і Рослаўлі (раённым 
цэнтры Смаленскай вобласці, 
адкуль, дарэчы, паходзіць 
кампазітар Яўген Глебаў). 
Апроч таго, у 330-тысячным 
Смаленску працуюць гандлёвы 
дом “Пінскдрэва”, “Чараўніца” 
(магазіны беларускай касметыкі 
ў Смаленску), крама бялізны, 
у чыёй назве сустрэліся адразу 
два брэнды – “Milavitsa-SERGE”, 
“Белвест” ды “Марка”, інтэрнэт-
магазін беларускага адзення 
і сетка магазінаў беларускіх 
каўбас. Калі меркаваць па 
водгуках у інтэрнэце, яны маюць 
добрую рэпутацыю. На гэта 
робіць акцэнт і рэклама. “Товары 
из Белоруссии” выклікаюць у 
спажыўцоў асацыяцыю з якасцю 
і надзейнасцю.

Але часцей за ўсё ў Смаленску 
можна ўбачыць машыны з 
беларускімі нумарамі. Адна з 
прычын – зручнае геаграфічнае 
размяшчэнне горада. Напрыклад, 
адлегласць ад Мінска да Брэста 
па трасе складае 353 кіламетры, а 
ад сталіцы Беларусі да Смаленска 
– усяго 329.

Падарожжа да 
Смаленска

У свой час, здзяйсняючы 

падарожжа на турыстычным 
аўтобусе ў Францыю, 
пераканаўся: чым далей на захад, 
тым больш чыстымі становяцца 
прыбіральні і лепшымі дарогі. 
Падчас падарожжа ў Расію 
(гэтым разам на аўтамабілі) 
бачыш адваротную тэндэнцыю. 
Дзеля аб’ектыўнасці трэба 
сказаць, што траса М1, што вядзе 
з Брэста да Масквы, знаходзіцца 
ў годным стане. Але асфальт на 
смаленскіх вуліцах відавочна 
пакідае жадаць лепшага.

Мяжу мы праходзім 
хутка. Як памятаюць чытачы, 
пашпарты там не правяраюць. 
Але кантроль маецца, хоць 
і дастаткова выбарачны. Год 
таму мытнікі спынялі толькі 
фуры. А вось сёлета тармазнулі 
звычайную легкавую машыну, 
што ехала перад намі. Дарэчы, 
у двух кіламетрах да мяжы з 
нашага, беларускага, боку мы 
ўбачылі казіно “Фартуна”. З 2009 
года гульнявы бізнес забаронены 
на большай частцы тэрыторыі 
Расіі. Як бачна, каб згуляць, 
нашым суседзям нават не трэба 
ехаць у Мінск.

Часткі трасы М1, што 
знаходзяцца на тэрыторыі розных 
дзяржаў, істотна адрозніваюцца 
паміж сабой. У Беларусі дзве 
часткі дарогі падзяляе агароджа, 
якая не дазваляе выехаць на 
сустрэчную паласу. Як толькі 
пераязджаеш мяжу, пачынаецца 
раздзяляльная зона. Як кажуць 
у аўташколе, “зона без газона”. 
Зрэдку сустракаюцца гнуткія 
слупкі, якімі размячаюць дарогу, 
каб нібыта дапамагчы размінуцца 
кіроўцам сустрэчнага руху. Не 
дай Божа здарыцца пазаштатная 
сітуацыя, машына можа трапіць 
на “сустрэчку”.

Клопат пра бяспеку кіроўцаў 
і пасажыраў праяўляецца і ў 
маршруце трасы. Яе беларускі 
ўчастак старанна абыходзіць усе 
вёскі. За час падарожжа давялося 
ўбачыць за акном толькі 
населены пункт Буда. У Расіі 
траса ідзе выключна праз вёскі. 
У выніку машыны вымушаны 
зніжаць хуткасць, а мясцовыя 
жыхары наўрад ці адчуваюць 
сябе ўтульна. 

Тры з паловай – чатыры 
гадзіны па трасе М1 – і вы ўжо ў 
горадзе на Дняпры.

Прыгожы горад,  
ды дурні на дарогах

Смаленск – горад 
неверагодных кантрастаў. 
Бадай, самыя яркія ўражанні 

пакінуў старадаўні Смаленскі 
крэмль, узведзены яшчэ ў часы 
Барыса Гадунова, а таксама 
неверагодныя ўзвышшы. 
Ходзяць легенды, што горад 
стаіць на сямі гарах. Нездарма 
перапады вышыні дасягаюць 90 
метраў.

Праўда, прыгажосць 
прыроды выразна кантрастуе 
з чысцінёй горада. Апошнім 
часам па інтэрнэце гуляе 
багата фотаздымкаў, на якіх 
адлюстраваны бруд і нават 
смецце на вуліцах расійскіх 
гарадоў. Класічнай антысанітарыі 
ў Смаленску ўбачыць не 
давялося. Але кантраст з 
Беларуссю ўражваў. Непрыбраны 
снег, неадрамантаваныя фасады 
дамоў (прычым не ў спальных 
раёнах, а ў цэнтры), дзе-нідзе 
смецце. Дзеля аб’ектыўнасці: 
у параўнанні з мінулым годам 
горад стаў больш чысты. Але 
ўсё роўна тая ж Орша (першы 
беларускі горад, у які трапіў 
падчас вяртання дадому) 
здалася ўвасабленнем чысціні, 
прыбранасці і прыгажосці.

Яшчэ адно расчараванне –  
выкананне правілаў дарожнага 
руху. Калі вы лічыце, што 
ў Беларусі вам хамяць на 
дарогах, значыць, вы яшчэ не 
бывалі ў Смаленску. Паездка 
па тамтэйшых вуліцах – добры 
тэст на стрэсаўстойлівасць. 
Вас могуць не прапусціць 
падчас з’езду з галоўнай вуліцы 
або распачаць абгоны на 
перакрыжаванні. Складваецца 
ўражанне, што кожны рухаецца 
па правілах, якія ўсталёўвае сам. 
Галоўны крытэрый – хутчэй 
даехаць да месца прызначэння.  

Параўнаем цэны!
Чаму беларусы так ахвотна 

прыязджаюць у Смаленск? 
Дзякуй трэба сказаць крызісу, 
у які трапілі нашы ўсходнія 
суседзі. Расійскі рубель хутчэй 
рэагуе на ваганні цаны нафты 
і дэвальвуецца хутчэй за 
беларускі. Таму ў параўнанні з 
Беларуссю цэны на імпартныя 
тавары ніжэйшыя.

Прадукты ў Смаленску 
адназначна больш танныя. Для 
параўнання я ўзяў кошты ў дзвюх 
крамах: беларускім “Еўраопце” 
і смаленскім гіпермаркеце 
“Лента” – перавёў расійскія рублі 
ў беларускія. Напрыклад, 1 кг 
ялавічыны ў мінскім “Еўраопце” 
каштуе 80,1 тыс., у смаленскай 
краме “Лента” – усяго 58 тыс. 
рублёў. Алей у Беларусі можна 
набыць за 20,9 тыс., у Смаленску 

– за 16,4 тысячы. 1 кг бульбы 
адпаведна – 3,7 тыс. і 3 тысячы. 
Кошт аднаго дзясятка яек 
аднолькавы: 17 тысяч. А вось 
1 кг капусты танней набыць 
у нас – 4,9 тыс. супраць 6,3 
тысячы. Вядома, звычайны 
чалавек наўрад ці атрымае на 
розніцы вялікі прыбытак. А 
вось бізнесмен, які займаецца 
аптовым гандлем, можа тое-сёе 
падзарабіць.

Больш выгадна набываць 
тэхніку. Напрыклад, смартфон 
Samsung Galaxy A3 (для дзвюх 
“сімак”) каштуе ў мінскай 
краме “5-й элемент” 5 мільёнаў 
рублёў. Праз інтэрнэт-крамы 
яго можна знайсці па цане 3,8–
4 мільёны. У Смаленску – 3,5 
мільёна. Медыяплеер ICONBIT 
абыдзецца ў “5-м элементе” 
ў 1 мільён, у Смаленску – у 
654 тысячы. Удакладню, што 
цану ў Расіі можна дадаткова 
“збіваць”. Бо ў буйных 
смаленскіх цэнтрах дзейнічае 
цікавая акцыя, якая называецца 
“гарантыя найлепшай цаны” 
(яе выкарыстоўваюць толькі 
асобныя беларускія магазіны). 
Яе прынцып просты. Буйны 
магазін вывешвае спіс сваіх 
канкурэнтаў. І аб’яўляе: калі 
пакупнік знойдзе ў канкурэнтаў 
тавар па цане ніжэй, чым у іх, 
дык гэты магазін прадасць тавар 
па тым жа кошце. Такім чынам, 
у нас атрымалася сэканоміць да 
адной тысячы расійскіх рублёў 
(каля 250 тысяч беларускіх). 

Праўда, таннасць часам 
уплывае на якасць. У новым 
мабільніку, набытым у буйным 
гандлёвым цэнтры з чэкам і 
гарантыяй, мы знайшлі чужыя 
фотаздымкі. Кампанія добра 
адзначыла Новы год, а потым 
вырашыла пазбавіцца ад 
мабільніка, які быў прададзены 
як новы.

***
Як сфармуляваць сваё 

ўражанне ад вандроўкі ў 
Смаленск? Нягледзячы на агуль-
нае гістарычнае мінулае, ён 
вельмі далёкі ад Беларусі (зра-
зумела, не ў плане геаграфіі) і 
даўно жыве сваім, расійскім, 
жыццём. Натхніўшыся прыга-
жосцю смаленскай архітэктуры 
і падзівіўшыся на менталітэт яго 
некаторых жыхароў, у чарговы 
раз пераконваешся: Беларусь 
куды бліжэй да Еўропы, чым нам 
з вамі здаецца.

Дзяніс МАРЦІНОВІЧ.

Цена на нефть 
опустилась ниже  

28 долларов  
за баррель

Стоимость нефти марки Brent 
в начале торгов в понедельник 18 
января опустилась до 27,77 доллара 
за баррель, достигнув самого низко-
го уровня за последние 13 лет. 

Причиной очередного резкого 
снижения стоимости нефти стало 
снятие международных санкций 
с Ирана, введенных в 2005 году 
после разработки Тегераном ядер-
ной программы.

На этом фоне эксперты инве-
стиционного банка Goldman Sachs 
не исключают падения цен на 
нефть до 20 долларов за баррель, 
Аналитики американского банка 
Morgan Stanley также допускают 
колебание цен в диапазоне 20–25 
долларов за баррель.
16 самых знаменитых 

теннисистов 
подозревают в участии 
в договорных матчах

 Отслеживая ставки в букме-
керских конторах, эксперты соч-
ли подозрительными 50 встреч. 
Некоторые из них были сыграны 
на Уимблдоне, самом престижном 
теннисном турнире мира. Имена 
спортсменов пока не называются. 
Журналисты Би-Би-Си и интернет-
издания Buzzfeed, опубликовавшие 
расследование, считают, что дока-
зать причастность кого-то из тен-
нисистов к договорным матчам все 
равно невозможно без доступа к 
их телефонам, компьютерам и бан-
ковским счетам. Известно лишь, 
что восемь человек, вызвавшие 
подозрения, будут участвовать в 
турнире Australian Open, который 
стартует в Мельбурне.
Варшава: демонстрация 

против вырубки 
Беловежской пущи
В Варшаве прошел марш за 

сохранение Беловежской пущи и 
против планов вырубки там тыся-
чи мертвых деревьев, уничтожен-
ных жуком-короедом. Активисты-
экологи считают, что уникальная 
экосистема сама справится с 
болезнью деревьев, а для властей 
– это просто повод для расчист-
ки территорий под иные нужды. 
Беловежская пуща – самый круп-
ный в Европе остаток первобыт-
ного реликтового леса.

НРАвЫ ДикТАТОРОв

Закон  
под сына президента?

Власти Таджикистана соби-
раются провести референдум о 
внесении в Конституцию страны 
поправок, которые позволили 
бы снизить возрастной ценз для 
будущих кандидатов в президен-
ты республики с 35 до 30 лет, 
а также значительно расширить 
президентские полномочия и 
права лидера нации, которым в 
стране ранее был провозглашен 
действующий глава государства 
Эмомали Рахмон.

Дата проведения всенарод-
ного голосования будет извест-
на после обсуждения вносимых 
изменений в профильных коми-
тетах национального парламен-
та страны. Предполагается, что 
референдум будет проведен, 
скорее всего, в конце весны или 
летом этого года.

Оппоненты президента пола-
гают, что данные поправки – это 
попытки легализации пожизнен-
ного правления действующего гла-
вы государства либо узаконива-
ния права передачи им власти сво-
им ближайшим родственникам.

Основная поправка коснется 
вопроса снижения возрастного 
ценза для кандидата в президен-
ты республики с 35 до 30 лет.

Согласно ныне действую-
щей конституции, президентом 
страны может стать гражданин, 
достигший 35 лет и проживав-
ший на территории страны в 
течение последних десяти лет.

Официально президент 

Эмомали Рахмон пока не назвал 
имя преемника, но по тому, как 
в последнее время успешно про-
двигается по государственной 
службе сын главы Таджикистана 
Рустам Эмомали, многие в стра-
не считают, что именно он веро-
ятный претендент на эту роль.

Старшему сыну таджик-
ского лидера Рустаму 28 лет. 
Следующие президентские выбо-
ры в Таджикистане намечены на 
2020 год, и на тот момент сыну 
главы государства исполнит-
ся 33 года. По действующему 
закону, Рустам Эмомали не смо-
жет бороться за президентский 
пост. «Поправка открывает две-
ри целому ряду кандидатов. И 
в первую очередь это, конечно, 
сын президента. По тому, как 
его готовят, продвигают, назна-
чают на высокие государствен-
ные посты, речь идет о нем, – 
полагает таджикский политолог 
парвиз Муллоджонов. – Однако 
в нынешних реалиях, поправка 
о снижении возрастного ценза, 
скорее всего, говорит не о смене 
лидера, а об обеспечении преем-
ственности и предсказуемости 
власти, что очень важно для 
существующих элит».

Рустам Эмомали – один из 
девяти детей президента Рахмона 
– выпускник Таджикского наци-
онального университета. За 

последние несколько лет он 
работал в комитете по инвести-
циям и госимуществу.

В ноябре 2013 года Рустам 
Эмомали был назначен главой 
таможенной службы страны, а 
через два года отец своим ука-
зом назначил сына директором 
антикоррупционного агентства 
Таджикистана. Ранее он был 
вице-председателем Союза моло-
дежи страны.

Особую страсть старший сын 
президента питает к футболу, 
являясь президентом Федерации 
футбола Таджикистана. Он так-
же создал и теперь является 
совладельцем футбольного клу-
ба «Истиклол», который, впро-
чем, пока не достиг каких-либо 
серьезных результатов на между-
народной арене.

Между тем в стране мало кто 
ожидает, что не совсем старый 
таджикский президент Рахмон, 
которому в 2020 году исполнит-
ся 68 лет, захочет добровольно 
сложить с себя президентские 
полномочия.

Нынешняя конституция не 
позволяет одному человеку бал-
лотироваться на пост президен-
та более двух раз, но этот закон 
теперь не будет распространять-
ся на лидера нации, которым был 
провозглашен в декабре прези-
дент Рахмон.

Президент Таджикистана Эмомали Рахмон  
(в центре). Справа – его сын Рустам Эмомали.

ГРОмкОе ЗАявЛеНие

В 2016 году Украина намерена возобновить  
«суверенитет над оккупированными территориями» 

Об этом в Киеве во время первой пресс-
конференции в новом году заявил президент 
петр порошенко. Среди первоочередных 
приоритетов своей деятельности он назвал 
«обеспечение мира и возвращение Украины 
в Донбасс».

«В 2016 году должно состояться возоб-
новление украинского суверенитета над 

оккупированными территориями в Донецкой 
и Луганской областях. Борьба за возвраще-
ние Крыма тоже остается приоритетом в 
повестке дня. Мы предложим создать между-
народный механизм по деоккупации полу-
острова. Оптимальным форматом для нача-
ла такого механизма я рассматриваю формат 
«Женева-плюс» с участием наших партнеров 

из Евросоюза, Соединенных Штатов и, воз-
можно, стран – подписантов «Будапештского 
меморандума». Такие сложнейшие задачи, как 
возвращение Донбасса и Крыма, я планирую 
решать в первую очередь политико-диплома-
тическим и международно-правовым путем», 
– сказал президент Петр Порошенко в эфире 
Пятого канала.

вЗГЛяД в ЗАвТРА

2016 год:  
какие риски угрожают Евросоюзу?

Трудным обещает быть новый 2016 год для Европейского Союза. Ему предстоит решить целый ряд сложнейших 
проблем. О них рассказывают многие сайты. Некоторые уже начали говорить даже об угрозе для существования 

ЕС. Другие уверены, что Евросоюз  в очередной раз всем покажет, как надо решать самые трудные задачи.
Итак, какие же это проблемы?

Беженцы
Ключом к решению пробле-

мы беженцев в Еврокомиссии 
считают Турцию. В обмен на ее 
готовность ограничить трафик 
беженцев через свои границы с 
Анкарой возобновили перегово-
ры о вступлении в ЕС, пообещали 
три миллиарда евро на улучше-
ние условий в турецких лагерях 
сирийских беженцев.

500 миллионов выделяет 
Еврокомиссия, остальные 2,5 
миллиарда должны поступить от 
стран-членов. Восток Европы воз-
ражает, платить не хочет и вообще 
блокирует любые попытки найти 
компромисс в вопросе о распре-
делении беженцев по странам ЕС. 
Словакия и Венгрия даже обра-
тились с иском в Европейский 
суд, требуя аннулировать запла-
нированное расселение 140 тысяч 
беженцев.

Председатель Европейского 
совета Дональд Туск также занял 
критическую позицию в отно-
шении курса канцлера ФРГ 
Ангелы Меркель  и председателя 
Еврокомиссии Жан-Клода Юнкера.

Проблема беженцев привела 
к существенным разногласиям 
между странами ЕС.

Шенген
Система прозрачных границ 

внутри Шенгенской зоны оказа-
лась под серьезной угрозой.

Самый свежий пример – 
Швеция, которая с 4 января 
частично ввела контроль на сво-
их границах. Дания, опасаясь, что 
следующие в Швецию беженцы 
застрянут на ее территории, при-

няла решение перекрыть на 10 
дней границу с Германией.

Внешние границы ЕС
Еврокомиссия представила 

свой план преобразования евро-
пейского пограничного агентства 
Frontex, пока являющегося чисто 
административной структурой.

Frontex получит свои кораб-
ли береговой охраны, вертолеты, 
постоянный личный состав чис-
ленностью в полторы тысяч погра-
ничников, которые будут патрули-
ровать внешние границы ЕС.

Причем осуществлять охра-
ну этих границ они смогут даже 
без согласия государств, находя-
щихся на периферии ЕС. Против 
такого «подрыва» национального 
суверенитета долго возражали 
Афины – до тех пор, пока Юнкер 
не пригрозил исключить Грецию 
из Шенгенской зоны.

Отношение к России
Европейский Союз решил 

продлить санкции в отноше-
нии России до лета будущего 
года и окончательной реализа-
ции Минских договоренностей. 
Некоторые страны ЕС, в принци-
пе, не стали бы возражать против 
поэтапного смягчения санкцион-
ного режима уже сейчас, но вот 
новое правительство в Польше, 
наоборот, ратует за еще более 
жесткий подход к Москве.

В интервью немецкой газе-
те Berliner Zeitung министр ино-
странных дел Польши Витольд 
Ващиковский прямо обвинил 
Германию в том, что она «больше 
заботится об интересах России, 

чем об интересах безопасности 
стран Восточной и Центральной 
Европы». Министр считает необ-
ходимым разместить и в Польше 
существенные контингенты НАТО, 
а Основополагающий акт Россия–
НАТО 1997 года, препятствующий 
этому, называет «более не актуаль-
ным», поскольку то обещание, зая-
вил Ващиковский, «давалось дру-
гой России, которая не была импер-
ской и не вела войны за рубежом».

Правый популизм
Успех на региональных выбо-

рах во Франции праворадикаль-
ного «Национального фронта» 
шокировал многих в Европе. 
Грозит ли сдвиг вправо всему ЕС?

В ФРГ растет число сторон-
ников популистской партии 
«Альтернатива для Германии», 
которая через два года может ока-
заться в парламенте. «Истинные 
финны» уже имеют вторую по 
величине фракцию в парламен-
те Финляндии и фактически уча-
ствуют в управлении страной.

Голландские популисты, кри-
тически настроенные по отно-
шению к ЕС, сумели добиться 
назначения на апрель будущего 
года референдума, на котором 
голландцам предложат выразить 
свое мнение по поводу уже под-
писанного соглашения об ассоци-
ации ЕС и Украины. Что, если они 
выскажутся против?

Референдум в 
Великобритании

Не позднее 2017 года, но, быть 
может, уже будущим летом бри-
танцам предстоит решить, хотят ли 

они оставить свою страну в соста-
ве ЕС или нет. Чтобы получить 
положительный ответ, премьер-
министр Дэвид Кэмерон добива-
ется реформирования отношений 
с Евросоюзом, особого статуса для 
Великобритании в рамках союза.

Если Лондон своего добьет-
ся, начнется цепная реакция: 
особых прав станут требо-
вать и другие страны. Выход же 
Великобритании из ЕС станет для 
союза тяжелым ударом, доказа-
тельством того, что европейская 
интеграция вовсе не является, как 
это утверждают лидеры ЕС, необ-
ратимым процессом.
«Творческий» подход к 

общему бюджету
На фоне всех этих проблем 

бюджетные трудности Греции, 
участие или неучастие МВФ в 
преодолении ее долгового кри-
зиса, возможное списание долгов 
представляются темами для дис-
куссии политэкономических гур-
манов. Многие уже забыли, что 
полгода назад участие Греции в 
еврозоне и ЕС висело на волоске.

И этот вопрос не снят с 
повестки дня, только отложен. По 
мнению экспертов, до будущей 
весны, когда Греция, по их про-
гнозу, снова окажется на грани 
дефолта. А тем временем и дру-
гие страны – Италия, Франция, 
Австрия, Финляндия – начинают 
«творчески» подходить к крите-
риям соблюдения европейского 
пакта бюджетно-финансовой ста-
бильности.

Подготовил к печати 
Сергей ИВАНОВ.

сТОП-кАДР

Сакалiнае 
паляванне

Яму зноў надаюць вялiкае 
значэнне ў Аб’яднаных Арабскiх 
Эмiратах, дзе пачалi сур’ёзна 
адраджаць забытыя традыцыi. 
Сакалiнае паляванне – рэч не 
танная. Цана адной птушкi дася-
гае 200 тысяч еўра. Але гэты вiд 
спорту вяртае да вытокаў, калi 
людзi жылi ў суровай пустынi i 
для выжывання выкарыстоўвалi 
нават сокалаў, якiя дапамагалi зда-
бываць яду.

ХОД кОНем…

Могилевчане 
против  

китайского чеснока
Коллективные письма, кото-

рые в последнее время рожда-
ются, похоже, по инициативе 
небезызвестного могилевчанина 
А.С.Павловского, напоминают 
оригинальные перфомансы. Ну 
вот одно из них. Читаем:

«После элегантно прове-
денных выборов президента РБ 
избиратели, домохозяйки, бди-
тельные члены БРСМ и «Белой 
Руси» и вечные члены избира-
тельных комиссий заприметили 
вдруг отсутствие в продаже бело-
русского чеснока, продаваемо-
го ранее по 25.000 руб., взамен 
которого в продаже объявился 
китайский чеснок, но уже по 
60.000 рублей, то есть в 2,4 раза 
дороже. Мы, избиратели, расце-
ниваем сие деяние как экономи-
ческую диверсию против наро-
да Беларуси и авторитета вновь 
избранного (83,4%) на юбилей-
ный срок Гаранта! Для чэснага 
беларуса – чеснок, как и чарка, 
шкварка и борщ, – националь-
ный продукт, без него и пальцем 
пиханая колбаса – не колбаса! 
Ведь чеснок – это также и пана-
цея от гриппа и от вампиров, 
которые в Беларуси не редкость!

Мы, избиратели, требуем 
от ЦИК РБ и вновь избранного 
Гаранта обеспечить своих изби-

рателей отечественным чесноком 
по ценам с учетом официальной 
инфляции, ведь данный овощ 
отлично растет в центре Европы, 
коим является Беларусь, его даже 
сажают под зиму, и его посадки 
можно весной уплотнить посевом 
кавунов и дынь, урожай которых 
Вы можете пожертвовать в детдо-
ма и в дома престарелых.

Просим наказать мини-
стра сельского хозяйства Зайца 
и Русого (имеется в виду вице-
премьера. – Авт.), проспавших 
посадку отечественного чеснока, 
и обеспечить белорусов белорус-
ским чесноком».

Вот так, с юмором, но катего-
рично: белорусам – белорусский 
чеснок!

Под коллективным письмом 
– 84 подписи. Не шуточки! А 
потому и адресовано оно пре-
зиденту РБ А.Лукашенко, пред-
седателю ЦИК РБ Л.Ермошиной 
и почему-то делегатам пято-
го Всебелорусского народного 
собрания (видимо, в Могилеве 
уже знают, когда это вече состо-
ится. – Авт.).

Александр Григорьевич и 
Лидия Михайловна, видимо, 
еще обдумывают ответ озабо-
ченным могилевчанам, а вот 
заместитель министра торговли 

В.Л.Драгун через А.Павловского 
передал всем другим подпи-
сантам, что, «по информации 
Минсельхозпрода, в настоящее 
время в Республике Беларусь чес-
нок в промышленных объемах 
производится в незначительных 
объемах. Выращивание данной 
культуры сосредоточено в основ-
ном в хозяйствах населения 
и крестьянских (фермерских) 
хозяйствах. При годовой потреб-
ности организаций торговли око-
ло 600 тонн в сельхозорганиза-
циях республики выращивается 
менее 150 тонн, или 25 процентов 
от необходимых объемов.

Справочно:
П о  д а н н ы м 

Минсельхозпрода, в 2015 году 
выращено 132,1 тонны чес-
нока, из него около 33 тонн 
использовано как семенной 
материал.
Основными причинами, 

сдерживающими увеличение 
производства чеснока в сельско-
хозяйственных организациях 
республики являются его тру-
доемкость, связанная со значи-
тельным использованием ручно-
го труда, а также существенное 
влияние погодных условий на 
урожайность и качество, в том 

числе наличие снежного покрова, 
обеспеченность влагой и другие.

Справочно:
На рост и развитие чес-

нока в 2015 году негативное 
влияние оказала малоснежная 
зима, избыточное количе-
ство осадков в первой поло-
вине вегетации и засушливая 
погода в период интенсивного 
роста растений…»
Нет смысла дальше цити-

ровать товарища Драгуна – 
абсолютно ничего по сути реше-
ния проблемы. А она, как кажется 
могилевчанам да и всем читате-
лям «Народной Воли», на поверх-
ности. Зачем отдавать китайцам 
валюту, платить за тот же чеснок 
втридорога (он дороже нашего 
белорусского почти в два с поло-

виной раза) – отдайте эти деньги 
своим сельхозпроизводителям, и, 
будьте уверены, проблема решит-
ся. Действительно, в Беларуси не 
хуже условия для выращивания 
этой культуры, чем в Китае. В 
Беларуси, скорее всего, хуже каче-
ством чиновники, отвечающие за 
решение данного вопроса.

Хотел поставить точку, но 
вот коллега подсказывает: не 
появится у нас белорусский чес-
нок в достаточном количестве до 
тех пор, пока китайский овощ 
будет наполнять кое-чем кар-
маны наших чиновников. Так, 
может, соответствующие органы 
серьезно поинтересуются этим и 
поспособствуют удовлетворению 
просьбы 84-х могилевчан?

Казимир 
ДОБРОСЛАВСКИЙ.

кАЛОНкА АЛеся НяЎвеся

Каб палюбілі 
 мужыкі – плаці!

Пазнаёміўшыся ў інтэрнэце, дзяўчына з Мінска і хлопец са Слуцка 
“завязалі рамантычныя адносіны”. Калі дзяўчына пайшла ў паліклініку, 
хлопец знайшоў у яе кватэры 42 мільёны рублёў. На гэтыя грошы “шчо-
дры жаніх” вадзіў каханку па рэстаранах, вазіў на таксі. Дзяўчына не 
ведала, што шыкуе за ўласныя сродкі…

Панадным гэткім быў хлапец
На здымку ў інтэрнэце!
З такім бы “мача” – пад вянец,
Надзіва будуць дзеці…
Спярша актыўна, наўзахлёб
Вялася перапіска,
Затым ад хлопца – проста ў лоб:
– Пара сысціся блізка…
Яна лічыла: на кані
Прыехаў прынц чаканы.
Не сумнявалася ані
І будавала планы.
Прапанавала без разваг
Дзяўчына кавалеру:
– Ты ж не залётны нейкі птах?
Ідзі ў маю кватэру!
Хлапец дзявочае жытло
Акінуў хіжым вокам:
Даброт нямала ў ім было,
Дый ложак вунь пад бокам…
І хлопец апраўдаў давер,
Спатольваў шал дзявочы:
Дарыў любошчы кавалер
Уранку, ўдзень і ўночы,
І ў ложак каву ёй насіў…

Збыліся ў дзеўкі планы:
Вазіў каханы на таксі,
Вадзіў у рэстараны.
Лічыла: не разлучыць іх 
Ніхто, нішто на свеце.
Але… кудысь прапаў жаніх,
Няма і ў інтэрнэце.
Чаму дзяўчына слёзы лье,
Над чым так горка плача?
Мільёны кроўныя яе
Прапалі разам з “мача”.
Знайшоў увесь яе запас
У шафе прынц так званы,
За грошы гэтыя якраз
Вадзіў у рэстараны…
Выходзіць, што каханне – зло…
Здалася шчаснай ява,
І гэтак слодычна было!
Але затым – гаркава…

* * *
Цяпер, напэўна, час такі…
Жыццё дае падказку:
Каб палюбілі мужыкі –
Плаці!
І мецьмеш ласку. 

Филиал в г. Могилев ИООО "БелМаркетКомпани" Магазин №170                  06.11.2015ЧеснокФрукт баскетСтрана происхождения: Китай 

60800
Цена: 
за кг

92633

Накл № 2384213 от 05.11.15

руб

ПРАПАНУЮ!

Першы помнік Васілю Быкаву  
трэба паставіць у Гродне

“Народная Воля” робіць 
добрую справу, запрашаючы 
чытачоў выказацца наконт ства-
рэння помніка Васілю Быкаву 
і пошуку месца для яго. На 
маю думку, перш-наперш вар-
та зрабіць экскурс у мінулыя 
дзесяцігоддзі. Пасля гэтага 
многія пытанні знікнуць.

Так, помнікі Янку Купалу, 
Якубу Коласу і Максіму 
Багдановічу пастаўлены за 
савецкай уладай. Пагадзіцеся, 
першапачатковае ўражанне – 
празмерная манументальнасць 
– з цягам часу змянілася. Мінск 
расце не толькі ўшыркі, але і 
ў паднябессе. Зараз помнікі  
ўспрымаюцца  арганічна і гожа. 
Майстры- стваральнікі   глядзелі  
далёка  за гарызонт.

Постать Васіля Быкава 

трэба вымяраць у каарды-
натах сусветнай культуры. 
Вядома ж, ацэньваць помнік, 
які прапаноўваюць скульптар 
Аляксандр Батвінёнак і 
архітэктар Армен Сардараў, 
толькі  па здымку ў газеце 
нельга. Тым не менш, зыходзячы 
з наяўнай інфармацыі, дазволю 
сабе некалькі  меркаванняў.

Ставіць помнік Васілю 
Быкаву ў Мінску каля Дома 
літаратара на вул.Фрунзэ – 
ідэя, лічу, заганная. Па-першае, 
праз нейкія сто метраў у парку 
месціцца вялікі бронзавы Максім 
Горкі, у параўнанні з якім 
Васіль Быкаў будзе выглядаць 
правінцыяльным Праметэем, 
прыкаваным да стала-зоркі, з-пад 
якой выцякае… кроў. Апошняя 
дэталь, на мой густ, лішняя. І так 

усё зразумела.
Па-другое, з таго дня, як Саюз 

пісьменнікаў Беларусі ачоліў 
Мікалай Чаргінец, Дом літаратара 
згубіў сваю літаратурную 
сакральнасць. Лепшыя сілы 
сабраны ў альтэрнатыўным 
Саюзе беларускіх пісьменнікаў, 
адлучаным ад дзяржаўнай ласкі. 
Пасля ўганаравання Святланы 
Алексіевіч Нобелеўскай прэміяй 
“чаргінцоўскі” саюз, за выклю-
чэннем двух-трох дзясяткаў 
творцаў, выглядае асабліва бляк-
ла. З пункту гледжання нацыя-
нальнага прэстыжу – валізка без 
ручкі. М.Чаргінец і ягоныя ата-
чэнцы вырашылі браць колькас-
цю – у “прапрэзідэнцкім” саюзе  
цяпер тоўпіцца звыш 600 членаў. 
Большай дыскрэдытацыі белару-
скага пісьменства калі б і хацеў, 

то не прыдумаў бы.
Не, ля Дома літаратара 

(тут атабарыўся  яшчэ і рэста-
ран “Стары Тыфліс”, у кабінетах 
сядзяць функцыянеры “Белай 
Русі”…) ставіць помнік Васілю 
Быкаву ніяк не выпадае. Сорамна 
будзе перад усім  белым светам.

У мяне ёсць іншая прапано-
ва, спадзяюся, слушная. Помнік 
невялікі, можна сказаць, камер-
ны. Яго трэба паставіць у Гродне, 
дзе калісьці ў абласной газеце 
“Гродзенская праўда” працаваў 
літкансультантам Васіль Быкаў. 
У горадзе над Нёманам узыш-
ла яго літаратурная зорка, 
тут гартаваўся светапогляд 
пісьменніка. Тут у вокны  ягонай 
кватэры ляцелі цагліны – “невя-
домыя” мярзотнікі помсцілі за 
“ачарненне” айчыннай гісторыі. 

Тут, што не меней важна, Васіль 
Уладзіміравіч падтрымліваў 
цеснае сяброўства з такім жа, 
як сам, апальным пісьменнікам 
Аляксеем Карпюком, прымаў 
дарагіх гасцей з далёкага і 
блізкага замежжа.

Не маю сумневу, што вялікі 
помнік Васілю Быкаву абавяз-
кова паўстане і ў Мінску – на 
будучым праспекце імя Быкава. 
Чакалі дваццаць гадоў, патрыва-
ем яшчэ крыху. Цярпенне – не 
пакорлівасць. Што ў Мінску, што 
ў Гродне – аднолькава гараць 
паходні. Было б каму іх несці. 
Духоўны запавет Васіля Быкава 
якраз у гэтым  і заключаецца. 
Будзьма!

Вячаслаў ДАШКЕВІЧ.
Мінск.

Творческих поисков авторам!
Очень интересна и глубоко содер-

жательна идея композиции памятника 
писателю Василю Быкову. Звезда в ком-
позиции памятника будет олицетворять 
историю той страны, за которую сра-

жался народ и сам писатель. Хотелось 
бы только, чтобы место для памятника 
было выбрано более людное и простор-
ное, да и размеры памятника надо соот-
нести с пространством. Судя по фотогра-

фии макета памятника, опубликованной 
в газете, при этих размерах создается 
ощущение обыденности ситуации и чело-
века, равного нам. Нет впечатления вели-
чия личности, которой гордятся белору-

сы. Василь Быков – это личность, глыба, 
совесть нации.

Желаю авторам успехов в творческом 
поиске!

Кати КАБАЕВА.

ПРАЦяГ ТЭмЫ
У мінулым нумары газеты надрукаваны адказы тых асоб, да якіх “Народная Воля” звярнулася з пытаннем: 

 “2016 год: на армію – больш за 9 трыльёнаў рублёў. Гэта апраўдана ці не?”.
Сённяшняя публікацыя артыкула былога супрацоўніка Міністэрства замежных спраў Беларусі К.Акопава  

звязана з тым, што ён не абмежаваўся формай бліц-інтэрв’ю, а прапанаваў рэдакцыі больш канцэптуальнае 
бачанне праблемы. Па такім шляху пайшлі і некаторыя іншыя субяседнікі. З іх падрабязнымі меркаваннямі 

чытачы “Народнай Волі” змогуць азнаёміцца ў наступных нумарах газеты.

Беларусам няма сэнсу траціць  
у год больш за 9 трыльёнаў рублёў  

на ўтрыманне арміі
“Народная Воля” зацікавілася 

пытаннем: ці апраўдана 
павелічэнне ў 2016 годзе 
фінансавых расходаў Міністэрства 
абароны да дзевяці з лішнім 
трыльёнаў рублёў? Адказ не можа 
быць адназначным. У першую 
чаргу звяртае на сябе ўвагу тое, 
што ў нашым рэгіёне з-за пака-
зальна агрэсіўнай пазіцыі Расіі 
ў дачыненні да сваіх суседзяў – 
Грузіі і Украіны – нарастае вялікая 
напружанасць. Прычым напружа-
насць вайсковага парадку. 

Беларусь заўсёды разглядала-
ся нашым звышмілітарызаваным 
усходнім суседам як буфер-
ная тэрыторыя. Заўважце, не 
як самастойная дзяржава, а 
менавіта як тэрыторыя, праз 
якую можна хутка і трапна 
перакідваць войскі ў заходнім 
накірунку. На працягу ўсёй 
сваёй шматпакутнай гісторыі 
Беларусь з’яўлялася асноўным 
тэатрам ваенных дзеянняў 
паміж Усходам (Масквой) і 

Захадам (галоўным чынам – 
Берлінам). І для тых, і для другіх 
Беларусь – гэта асноўны калідор, 
які ў залежнасці ад сітуацыі і 
ўдзельнікаў ператвараецца альбо 
ў першую лінію абароны, або ў 
першы фронт атакі.

Але ў ваенным тэатры для 
Беларусі адводзіцца яшчэ адна 
роля. Пры нападзе расійскай 
арміі на краіны Балтыі наша 
армія разам з Калінінградскім 
анклавам можа стаць часткай 
кола, якое створыць патэнцыяль-
ны “балтыйскі кацёл” і як далей-
шы вынік – моцны плацдарм 
для нападу шырокім фронтам на 
Польшчу. 

Зразумела, што Беларусь як 
краіна-кліент пры маскоўскім 
двары не мае шанцаў на сама-
стойныя паводзіны ў выпад-
ку канфлікту паміж Усходам 
(Масквою) і Захадам (Бруселем). 
На мой погляд, так званы дэкла-
раваны беларускі нейтралітэт 
на сённяшні дзень ёсць не што 

іншае, як хімера. Таму што на 
практыцы беларускае войска 
аўтаматычна выступіць на баку 
расійскай арміі і будзе цал-
кам падпарадкавана Маскве. 
У мяне не выклікае сумневу, 
што нават тая сума (больш за 
9 трыльёнаў беларускіх рублёў), 
што зафіксавана ў дзяржбюд-
жэце як выдаткі на ўтрыманне 
беларускай арміі, часткова буд-
зе пакрывацца незваротнымі 
крамлёўскімі субсідыямі. Бо 
інфляцыя ў Беларусі галапіравала 
нават у самыя спрыяльныя часы 
пры коштах на нафту пад 100 
долараў за бараль. А зараз, у 
крызіс, з яшчэ больш высокім 
узроўнем інфляцыі, зусім 
становіцца відавочным той факт, 
што беларуская армія будзе на 
частковым утрыманні Расіі.

Дарэчы, растуць фінансавыя 
расходы на абаронныя структуры 
і ў нашых бліжэйшых суседзяў. 
Літва і Польшча ў 2016-м так-
сама павялічылі свае выдаткі на 

ўтрыманне войска: Польшча – на 
18% у параўнанні з мінулым годам,  
Літва – прыкладна на 30 працэнтаў. 
Нават традыцыйна нейтральная 
Швецыя сёлета істотна павялічыла 
свае бюджэтныя асігнаванні на 
вайсковыя справы.

Зразумела, што ў вайне з 
выкарыстаннем канвенцыйных 
сродкаў у расійка-беларускага 
войска шанцаў супраць абарон-
чага альянсу НАТА няма амаль 
ніякіх. А сам блок НАТА, зра-
зумела, першым нападаць ніколі 
не стане. Гэта добра вядома ўсім, 
у тым ліку стратэгам у Ясеневе, 
што пад Масквой.

Можаце запытацца: на што 
ж тады разлічвае беларускі пра-
вадыр? Навошта кідаць такія 
велізарныя выдаткі, калі шан-
цы на індывідуальны ўдзел у 
вайне адсутнічаюць?! Адказ на 
гэтае пытанне, як мне падаец-
ца, палягае не ў фармаце аба-
роны ад знешняга ворага. Тое 
войска, што мае на сённяшні 

дзень Аляксандр Лукашэнка, ён 
можа скарыстаць толькі для сва-
ёй уласнай перамогі над вора-
гам унутраным – грамадзян-
скай супольнасцю, беларусамі, 
якія могуць раптам выйсці на 
вуліцы з пратэстамі з-за знач-
ных сацыяльных стратаў і пагар-
шэння эканамічнай сітуацыі: 
скарачэння заробкаў, павышэння 
ўзроўню адкрытага і схаванага 
беспрацоўя, скарачэння пенсій, 
іншых сацыяльных выплат… Па 
такім узоры дзейнічалі Кадафі ў 
Лівіі, Асад – у Сірыі і многія 
іншыя дыктатары.

Як мне падаецца, толькі 
з гэтага пункту гледжання 
апраўданы такія высокія выдаткі 
Аляксандра Лукашэнкі на бела-
рускую армію.

Карэн АКОПАЎ,
былы супрацоўнік 

беларускага 
прадстаўніцтва 
 ў Арганізацыі  

Аб’яднаных Нацый.

ПЫТАННе – АДкАЗ

Чаму прадпрымальнікі  
не ствараюць  

свой прафсаюз?
“Чытаю пра сітуацыю, якая склалася зараз вакол 

прадпрымальнікаў. І ў мяне ўзнікла такое пытанне: а чаму 
іпэшнікі не ствараюць свой прафсаюз, які абараняў бы іх 
правы? Ці ён ім не патрэбны?”

Пётр КАРПОВІЧ, Мінск.
З гэтымі пытаннямі мы звярнуліся, што называецца, да ўсіх 

зацікаўленых бакоў. І вось што пачулі ў адказ:
Вячаслаў ПІЛІПУК,  

намеснік старшыні РГА “Перспектыва”:
– Думаю, на сённяшні дзень такі прафсаюз незапатрабаваны, бо 

няма запыту ад саміх прадпрымальнікаў. Калі б быў, то мы пра гэта 
даўно пачулі б. Зараз, калі казаць пра тыя арганізацыі, якія абаранялі 
б іпэшнікаў ці прадстаўлялі б іх інтарэсы, то пакуль, напэўна, ім хапае 
і нашай арганізацыі. Такі фармат узаемаадносін з “Песрпектывай” іх 
задавальняе.

Што тычыцца прафсаюза прадпрымальнікаў, то, магчыма, гэта 
добрая ідэя. Але, паўтаруся, для гэтага павінен быць устойлівы запыт 
з прадпрымальніцкага асяродку. Прадпрымальнікі павінны самі 
ўсвядоміць каштоўнасць прафсаюзнага інструмента. Інакш створаная 
прафсаюзная структура стане проста фікцыяй.

Аляксандр ЯРАШУК, старшыня Беларускага 
кангрэса дэмакратычных прафсаюзаў:

– Прафсаюзы ствараюцца наёмнымі работнікамі, а не працадаўцамі. 
Што тычыцца прадпрымальнікаў, то яны – уласнікі. У свой час іпэшнікаў 
пазбавілі права мець наёмных работнікаў, дык вось апошнія маглі б 
аб’яднацца ў незалежны прафсаюз.

Паўтаруся, прафсаюз – арганізацыя, што аб’ядноўвае людзей, якія 
наймаюцца на працу. А іпэшнікі самі могуць наймаць на працу іншых. 
Таму ім больш падышло б  не прафсаюз ствараць, а ўступіць у якое-
небудзь аб’яднанне наймальнікаў. На мой погляд, іх месца – там.

Святлана КАЛАЧОВА,  
гомельская прадпрымальніца:

– Можа быць, такі прафсаюз і на самай справе неабходны. Я – 
не супраць. Але хто гэтым будзе займацца? Вы ж бачыце, што ўсе 
заварушыліся, калі ўжо зусім кірдык прыйшоў. Дык прадпрымальнікі 
хоць крыху рот раскрылі, а ў сваёй большасці беларусы і наогул маўчаць.

Алесь СВяТЛАНІЧ.

РЭЗАНАНс

Трэба думаць,  
як уратаваць моладзь 
 ад дрэнных звычак, 

 а не статкам заганяць 
яе за краты

У “Народнай Волі” за 12 
студзеня памочнік праку-
рора Гродзенскай вобласці 
Вячаслаў Ігнацік выказаў свой 
погляд на прымяненне артыку-
ла 328 Крымінальнага кодэкса. 
У мяне на гэты конт ёсць сваё 
меркаванне. І я ў многім згод-
ны з тымі, хто падтрымлівае 
ініцыятыву “Рух маці 328”. Няўжо 
няправільным было б, калі б пры 
першым падазрэнні ва ўдзеле ў 
распаўсюджванні псіхатропаў 
падазронага даставілі ў паста-
рунак, азнаёмілі пад распіску з 
інфармацыяй, што яго чакае суро-
вае пакаранне, калі ён у далейшым 
будзе заўважаны ў крымінале, а 
не чакаць, калі яго зусім зацяг-

не ў гэтае балота і пасля гэтага, 
маючы кампрамат, прад’яўляць 
абвінавачанні і садзіць на 15–20 
гадоў у турму?

Правільна маці асуджаных 
ставяць пытанне аб неверагод-
ных тэрмінах зняволення і крайне 
нездавальняючых умовах утры-
мання ў турмах тых маладых 
людзей (ва ўзросце 14–25 гадоў), 
якія ў многім па сваёй віне, а ў 
многім і па віне тых жа следчых 
пазбавіліся волі. Трэба думаць, 
як уратаваць моладзь ад дрэнных 
звычак, а не статкам заганяць яе 
за краты.

Вадзім ЛяЛЬКІН.
г.Салігорск.

ТАк ДУмАЮ!

Вярнуць 
героя 

дадому!
Я перакананы: у кожнага 

беларуса, хто пабываў у 
Вашынгтоне, ёсць здымак ля 
помніка Тадэвушу Касцюшку. 

Гэта неверагодная радасць і 
шчасце – далёка ад роднай зямлі, 
ажно за акіянам, у самым цэнтры 
найвялікшай краіны свету, 
літаральна побач са славутым 
Белым домам убачыць помнік 
свайму земляку. Плечы неяк самі 
распраўляюцца, і падбародак 
падымаецца. Ад гонару і за 
сваю зямлю, і за герояў, якіх яна 
нарадзіла і нараджае. 

Але вернешся дадому – і 
зноў вочы ўніз. Бо на роднай 
зямельцы імя Тадэвуша Касцюшкі 
належным чынам не ўвекавечана, 
не ўшанавана. Давялося, праўда, 
чытаць, што на тэрыторыі 
амбасады ЗША ў Мінску ёсць 
копія помніка славутаму герою, 
які ўсталяваны ў Дэтройце. 

Між тым у гэтым годзе юбілей 
– 270-я гадавіна з дня народзінаў 
Тадэвуша Касцюшкі, аднаго з 
самых вядомых у свеце нашых 
землякоў. Трэба вярнуць яго 
памяць на родную зямлю. Трэба, 
каб яму былі ўсталяваны помнікі і 
ў Мінску, сталіцы Беларусі, і на яго 
малой радзіме ў Косаве Брэсцкай 
вобласці, і ў самім Брэсце. Трэба, 
каб па ўсёй краіне з’явіліся вуліцы, 
плошчы, паркі з імем нашага 
славутага героя. Няправільна гэта, 
што ў Амерыцы, Аўстраліі, Еўропе 
шануюць памяць героя-беларуса, 
а на Радзіме – не. 

Новых герояў Беларусь здолее 
выхаваць толькі на ўшанаванні 
памяці сапраўдных герояў нашай 
зямлі!

А.А.ВОЎК.
Мінск.

ПО ПОвОДУ
За компьютером 

физическое 
здоровье  

не укрепишь
Думаю, многие согласятся с 

тем, что никакие богатства, награ-
ды, высокие должности или успех 
у противоположного пола никогда 
не превзойдут в иерархии жиз-
ненных ценностей понятие «здо-
ровье человека».

Как ни крути, а по сравне-
нию с ним все остальное – вто-
ростепенно. Здоровье – бесцен-
ное достояние не только каждого 
человека, но и всего общества. 
Ведь не случайно при встречах 
с дорогими людьми мы желаем 
им главного – крепкого здоровья, 
справедливо полагая: если оно 
будет, все остальное приложится.

Конечно, его нужно беречь и 
укреплять с детских лет, со школь-
ной скамьи. К сожалению, сегодня 
многие родители стремятся дать 
своему чаду хорошее компьютер-
ное образование, отодвигая при 
этом занятия физкультурой на 
второй план.

Да и многие школы, другие 
учебные заведения должного вни-
мания занятиям физкультурой не 
уделяют. К примеру, они попол-
няют запасы тех же компьютеров, 
а не спортивного инвентаря, без 
которого не может быть полно-
ценных уроков физкультуры. А 
ведь наша жизнь показывает, что 
во всех учебных заведениях необ-
ходимо вести реальную борьбу с 
гиподинамией.

Видимо, не зря призывные 
комиссии констатируют слабое 
физическое развитие призывни-
ков. Чтобы решить эту задачу, 
необходимо также сделать гораз-
до дешевле все платные услуги 
для детей. Особенно в бассейнах, 
которые не все дети могут посе-
щать из-за дороговизны.

Нужно признать, что в 
Беларуси развернута широкая 
кампания по приобщению все 
большего количества граждан к 
здоровому образу жизни, а вот 
необходимые условия для этого 
созданы не везде. Зато в магази-
нах расширяется ассортимент 
табачных и спиртных изделий.

Как говорят: гладко было на 
бумаге, да забыли про овраги. Так 
что еще раз давайте подумаем о 
здоровье нации.

Юрий яСИНСКИЙ,
ветеран спорта, 

заслуженный тренер 
Беларуси.
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«Свой у дошку!»
Уручаць Зорку Героя гораду Мінску 

ў сталіцу Беларусі прыехаў сам генсек 
Леанід Ільіч. Гаворачы сваю прамову на 
ўрачыстасці, высокі госць вельмі ўцешыў 
прысутных, павесяліў так, што тыя ад 
рогату ледзь не пападалі з крэслаў. Ці 
ён зрабіў гэта наўмысна, каб казырнуць 
сваёй дасціпнасцю, ці яму сапраўды было 
цяжка вымавіць слова “хунвэйбіны”, 
але на першым складзе ён спатыкнуўся 
і доўга не мог сказаць як трэба. І сотні 
відных людзей рэспублікі віталі гэты 
досціп агульным рогатам. Ах, які ён про-
сты, нашынскі мужык! Які дэмакрат! Свой 
у дошку! Кажучы сённяшняй мовай – і 
перабудоўвацца не трэба.

1987.

Інтэлігент?
Інтэлігент павінен пастаянна думаць 

пра перспектыву чалавечнасці – бо толькі 
тады ты інтэлігент, калі жывеш гэтым 
клопатам. А вы, панове, лічыце, што 
падтрымліваеце чалавечнасць? Чым? Сваім 
маўчаннем? Сваім халуйскім падлізніцтвам? 
Сваімі публічнымі паклонамі ўдзячнасці 
злой сатанінскай сіле? Сваёй падтрымкай 
эрзац-мастацтва, убоства і прымітыву? Не 
бачыце дзяржаўнага курсу на прыніжэнне 
таленавітага творцы (пісьменніка, 
жывапісца, кампазітара, артыста) – 
прыніжэнне толькі за тое, што ён мае чала-
вечую і мастацкую годнасць? Ці сапраўды 
страцілі здольнасць адрозніваць мастацтва 
ад папсы? Вітаеце прапаганду пошласці?..

2007

«Юшачку  
трэба есці 

гарачую…»
У адным з раённых гарадкоў на Палессі 

мы, група пісьменнікаў, прымалі “творчую 
справаздачу перад чытачамі” (так было 
напісана ў друку). Народу ў зале РДК 
было поўна, слова гасцям даваў сам пер-
шы сакратар райкама. Вечар быў у разга-
ры, калі мне як камандзіру пісьменніцкай 
брыгады далікатна паторкаў у плячо загад-
чык аргаддзела РК. Я павярнуўся.

– Ніл Сымонавіч, ці нельга ўскорыць 
працэс? Папрасіць выступаць карацей. 
Там ужо юшачка гатова. Юшачку трэба 
есці гарачую!.. – прашаптаў ён так апетыт-
на, што аж мне захацелася той юшачкі.

Прыйшлося просьбу ўважыць. Але 
ніхто з тых, каму яшчэ належала браць 
слова, з просьбай гаспадара юшачкі не 
палічыўся. І я іх зразумеў. Бо, выступаючы 
апошнім, і сам зрабіў гэтак.

1987.

Прыкмета  
нашай пагібелі?

Ужо некалькі дзясяткаў гадоў назіраю 
з’яву, у якой бачу прыкмету нашай нацы-
янальнай пагібелі: вясковыя жанчыны ў 
Беларусі ўсё больш і больш сіляцца гава-
рыць па-руску. (Пра мужчын не кажу – 
яны ўжо даўно і спрэс “русачаць”, асабліва 
пасля службы ў арміі.) Якая іх руская мова 
– вядома: невыносна-агідная трасянка. Па 
ўсёй Беларусі шырыцца і шырыцца гэта 
пошасць. Прычыны? Назаву галоўныя: 
усё начальства гаворыць на расійскі лад; 
магутны ўплыў зрусіфікаваных СМІ, 
асабліва тэлебачання і радыё; рабочая 
мова на вытворчасці – на мехдварах, на 
фермах і г.д.; праз мову родных дзяцей – 
вучняў рускамоўных школ, а тым больш 
– нашчадкаў, якія вучацца або працуюць у 
горадзе і прыязджаюць праведаць бацькоў.

А некалі нашы вясковыя жанчы-
ны не паддаваліся русіфікацыі і былі 
захавальніцамі цудоўнай беларускай мовы.

2005.

РеДкие ЛЮДи
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ДУХОЎНЫ скАРБ

пытанняў 
і адказаў  

з гісторыі 
Беларусі150

Ніл ГІЛЕВІЧ

У віры быцця

ДАвеДАЧНАе БЮРО сПАЖЫЎЦОЎ

(Працяг. Пачатак у №№3, 4.)

сПАДЧЫНА

Р О З Г А Л А С

Мечтал о море,  
а углубился в землю 

Забавно раскладывает 
наши карты судьба! Георгий, 
родившийся в деревне Боровцы на 
Вилейщине, мечтал о море. Ну а 
как не мечтать? Все послевоенные 
мальчишки грезили о небе или о 
море. Тем более что военкоматы 
усердно эти грезы в юных душах 
подогревали – давали направления 
на учебу в большие города. Вот и 
Георгий после школы решил ехать 
в Ленинград и поступать в военное 
училище. Правда, не в морское и не 
в летное, а в сухопутное. Потому 
как недобрал… веса. Рост вроде 
богатырский – под 180, а взвесился 
перед комиссией – всего 64,5 
килограмма. Видимо, сказалось то, 
что переболел в войну и желтухой, 
и воспалением легких, и тифом.

Даже птицы, убывая в чужие 
края, сбиваются в стаи. Так 
что ничего удивительного, что 
хлопец с Вилейщины примкнул 
к компании знакомых – ведь 
до северной столицы путь 
неблизкий. 

Ну а там случилось вот что. 
Хлопцы, сдававшие экзамены 
раньше него, в летное училище не 
прошли. Не по баллам, а потому, 
что родом с оккупированной 
территории. Вдруг, мол, угонят 
самолет на вражескую сторону?

– Я подумал: не примут, я 
же тоже был под оккупацией, 
– говорит Георгий Иванович. – 
Решил забрать документы. В 
военкомате на меня, конечно, 
пошумели, но я стал собираться 
домой.

Вот так на военной карьере 
пришлось поставить точку. 
Приехав в Минск, он сразу 
же помчался в главный вуз 
республики – Белорусский 
государственный университет. 
Прилип глазами к объявлениям 
о наборе студентов – физмат есть 
и геология. Отлично! Физика и 
математика – любимые школьные 
предметы. Может, и фактор “был 
под оккупацией” тут, на родине, 
не ударит рикошетом? 
Пенсия георгиевскому 
кавалеру: лирическое 

отступление
– Мой дед по отцу – участ-

ник Первой мировой, два Георгия 
имел. После тяжелого ранения 
лежал в госпитале в Царском селе, 
куда приезжала императрица 
Александра Федоровна. По такому 
случаю дали всем раненым по 100 
рублей золотом и Евангелие с лич-
ной подписью царицы. Вернулся 
дед в деревню в 1916-м к жене и 
двум детям, еще двое хлопцев 
родились. Получал на них пен-
сию. Бабушка рассказывала: когда 
грянула Февральская революция, 
поехала она в город за этой пен-
сией – и чиновник выдал деньги аж 
до конца года. Тоже золотом, она 
брать не хотела – просила бумаж-
ными «катеринками». 

Но это еще не конец истории, 
улыбается Георгий Иванович. 
Вскоре пришли поляки – и 
бабушка заволновалась: вдруг 
новая власть прекратит выплаты, 
тем более что дед к этому време-
ни умер? К ее огромной радости, 
поляки пособие ей сохранили. 
Даже добрый совет дали: попро-
сить местного батюшку чуток 
«омолодить» в метрике одного из 
сыновей, которому исполнилось 
14 лет. И батюшка согласился! 

Потому, подытоживает 
Георгий Иванович, были в роди-
тельском хозяйстве и земля, и 
сенокос, и скотина добрая, и даже 
гармошка, ибо все в семье любили 
играть.

Ну а когда пришли Советы, 
бабушка сунулась и к ним за пен-
сией. И получила ответ: «Вот у 
царя и проси денег, а мы тебя 
раскулачивать будем». Слава богу, 
до войны ни раскулачить, ни соз-
дать колхоз не успели – из 207 
насчитывающихся в деревне дво-
ров лишь 17 человек изъявили 
желание вступить в колхоз. 

Партячейка  
с твердым знаком
В приемной комиссии БГУ 

посоветовали идти к проректору. 
Что, думаете, тот отправил 
деревенского хлопца восвояси? Нет, 
он внимательно изучил документы 
и позвонил председателю приемной 
комиссии – уточнить дату первого 
экзамена у геологов. К счастью, 
оказалось, что опоздал Илькевич 
только со сдачей документов, а на 
экзамен как раз успевает. 

И – вновь чудеса 
послевоенной взаимопомощи: 
у парня безо всяких протекций 
и блатов приняли документы и 
допустили его к экзаменам. 

– Я получил пятерки по 
немецкому языку, математике, 
химии, физике. А по русскому 
языку было сочинение по 
“Поднятой целине”. И я слово 
“партячейка” через твердый 
знак написал. А устно ответил 
отлично. Преподаватель мне 
говорит: «Напиши на доске слово 
«партячейка». Я вышел и опять 
написал с твердым знаком. И 
только тут мне стукнуло в голо-
ву: это же сложное слово, в нем 
не должно быть разделительных 
знаков.

Да уж, очень нужный для 
будущих геологов термин, 
усмехаюсь я и уточняю:

– А почему все-таки выбрали 
геологию? 

– Сразу после войны, в 1947 
году, на Вилейщине геологи 
Ленинградской геофизической экс-
педиции электроразведку дела-
ли: растягивали по земле кабель 
и пропускали ток – определяли 
глубины пластов. Я часто кру-
тился возле них, смотрел, помо-
гал. Потом у нас осушали болота, 
тоже с буром специалисты ходи-
ли. Мне и тут было интересно. 
Тем более что за помощь мест-
ным подросткам, хотя и скудно, 
но платили. 

Так что не к морю, а к земле 
вывела судьба Георгия Ивановича. 
Стал он студентом геолого-
географического факультета БГУ. 
Да не рядовым, а старостой курса.

– Меня до сих пор старостой 
зовут, – говорит он и с грустью 
добавляет: – Хотя многих из моего 
поколения уже нет на этом свете. 

Когда в семье 
сплошные Шуры: 

лирическое 
отступление 

– Девчата ко мне липли, в том 
числе и городские, но я их остере-
гался, хотя некоторые и неплохие 
были. А женился на 4-м курсе, 12 
февраля 1957 года. Нам с женой по 
такому случаю комнатку в сту-
денческом общежитии выдели-
ли: никто с беременной женой не 
хотел брать на квартиру. Жену 
мою зовут Александра. Она из-под 
Копыля, тоже в БГУ училась, на 
химфаке. На месяц меня моложе: 
я родился 15 апреля 1935-го, а она 
– 15 мая. Шура до самой пенсии в 
лаборатории проработала, нам, 
геологам, помогала. Знаете, у нас в 
семье сплошные Шуры-Александры 
– жена, сын, внучка, две сватьи. 

Георгий Иванович замолка-
ет и выбирает из стопки прине-
сенных фотографий те, где они с 
Шурой – молодые и прекрасные. 

Снимки черно-белые, но 
мысленным взором видит на них 
Илькевич и краски, и солнце, и 
любовь.

Держись, геолог, 
крепись, геолог!

…И вспомнилась мне вдруг 
песенка из советского детства:

А путь и далек, и долог,
И нельзя повернуть назад.
Держись, геолог, крепись, геолог,
Ты ветра и солнца брат.
Жаль, что уже позабытая! 

Вроде незамысловатые слова, но 
душевные, как и мелодия с испол-
нением. В хрущевскую оттепель 
звучала из каждого репродуктора. 
Дело, конечно, не только в песне, 
но и она прибавила  романтики 
профессии геолога.

Илькевич к этому времени 
уже успел превратиться из стар-
шего коллектора в инженера-гео-
лога «Белглавгеологии». 

– Забавное название у вашей 
первой должности, – говорю я. – 
Теперь коллекторами называют 
специалистов по возвращению 
долгов. 

– Да теми же геологами мы 
работали! Просто со штатами 
напряженка была, когда после 
университета мы прибыли на 
место. Тогда в Беларусь много 
специалистов приезжало: из 
Львова, Днепропетровска, 
Ленинграда. Вот мне и предложили 
временно, до конца года, такую 
должность и оклад в 690 рублей. 
А поскольку всех нас сразу в поле 
отправили, за это 60% прибавки 
к зарплате – так называемое 
полевое довольствие. Больше 
тысячи получалось, неплохо для 
начала. У жены в лаборатории 

иногда больше выходило, – шутит 
Георгий Иванович. 

Понятно: большие деньги 
геологам не за красивые глаза 
платили. Разбросанные по 
республике буровые. Скважины с 
твердыми породами. Постоянное 
измерение радиации на местности 
– вдруг под белорусской землей 
лежит уран, позарез необходимый 
Советскому Союзу… А в придачу 
к этому – кочевая жизнь на 
съемных или служебных 
квартирах без удобств. Спасибо 
мудрой жене Шуре – всё понимала 
и все трудности разделяла. Почти 
как в песне: 

Мы умеем и в жизни руду 
дорогую 

Отличать от породы пустой.
Как различить 

братьев-близнецов: 
лирическое 
отступление

– Александра моя потому и 
на пенсию пошла в 55 лет, что 

нелегко ей приходилось 
с пятью хлопцами, 
включая меня. У каж-
дого свой характер. 
Старший, Дима, стал 
геологом. Средний, 
Юрий, медицинский 
окончил. Уже 18 лет в 
США живет, в Чикаго, 
стал там доктором 
медицины. Наши 
младшие – близнецы 
Андрей и Саша – тоже 
врачи. Только жена и 
мой старший Дима их 
хорошо различали. Они похожие и 
очень разные. Бывало, если одному 
из них глаз подобьют, то и другой 
вскоре поранится. Но Андрей 
на 10 минут старше, он более 
быстрый в решениях, а Саша 
обязательно подумает, прежде 
чем что-то сделать. Свадьбы у 
них в один год были, и дети в один 
год родились. А еще у меня 9 вну-
ков и 2 правнука. 

Хорошо рассказывать о хоро-
шем . И очень тяжко о плохом. 
Нынешней весной старший сын 
Дмитрий умер – за неделю до 
80-летия отца. «Разрыв аорты. 

Спешил отчет сделать, не стал 
«скорую» вызывать. Так что не 
юбилей пришлось мне проводить, 
а похороны», – печально произно-
сит Георгий Иванович. Как вытя-
гивал себя из депрессии – отдель-
ный разговор.

Колодец, колодец, 
 дай воды напиться! 

По большому счету Илькевичу 
везло на начальство, хотя самоду-
ры тоже попадались. Дослужился 
до высоких должностей: был 
начальником геолого-съемочной 
экспедиции, а затем главным гео-
логом Белорусской геолого-гидро-
логической экспедиции. Защитил 
кандидатскую диссертацию, пре-
подавал в университете. До 75 
лет, уточняет, держался в рабочем 
строю – пока здоровье не подвело. 

Про свой трудовой энтузи-
азм он громких слов не говорит. 
Впрочем, энтузиасты – поро-
да особая: глаз не сомкнут, если 
поставленная задача интересна. 
Например, исследование недр 

Западной Беларуси. 
– До войны поляки лишь верх-

ние слои обследовали. А что в глу-
бине – не известно. И мы бурили 
аж до кристаллических пород. 
Потом Москва поставила задачу 
(да и в Минске руководство пони-
мало необходимость) – перевести 
водоснабжение западной части 
республики из колодцев на под-
земные источники. Защищенные, 
потому что в мире неспокойно, 
– Георгий Иванович многозначи-
тельно смотрит на меня. 

Я киваю, все понятно: и шпи-
онов с ядами, и просто людского 
неряшества и массовых инфек-

ций боялись в большой стране 
под названием СССР. Возможно, 
и не напрасно опасались: если не 
внешних врагов, то внутреннего 
разгильдяйства. Чернобыль тому 
доказательство…

Но главная цель была достиг-
нута. Нашли геологи нашли и 
полезные ископаемые – от желез-
ной руды до практически всех 
видов стройматериалов, и воду. 
Причем не только обычную 
питьевую, но и минеральную, с 
содержанием радона, благодаря 
которой появились в республике 
знаменитые здравницы.

– Разведанных нами запасов 
по воде до 2025 года хватит, – 
не без гордости говорит Георгий 
Иванович. 

Гордость его мне импонирует. 
Да и приятно слышать, что в бли-
жайшей перспективе мы не умрем 
от жажды. Но у меня наготове 
другой вопрос. Нет, не про запа-
сы нефти – о ней пусть олигархи 
думают, а про алмазы, золото и 
янтарь: неужели они залегают в 
наших недрах?

Илькевич в ответ чуть замет-
но улыбается: не только о место-

рождениях, а скорей о так назы-
ваемых проявлениях надо вести 
речь. И называет регионы, где 
драгоценные эти проявления 
были обнаружены. 

– Это не засекреченные дан-
ные? – осторожно уточняю я.

– На отчетах мы писали 
пометку: секретно или для слу-
жебного пользования. Хотя в 
печати были упоминания. 

Ну, если так, все желаю-
щие знать расположение золо-
тых жилок Беларуси могут в век 
интернета самостоятельно уто-
лить свое любопытство. А я луч-
ше воздержусь от разглашения 
полученных данных. 

Карта с грифом 
«Секретно»: 
лирическое 
отступление

– Мы всегда ходили с радио-
метрами. Задача номер один 
была – поиски урана, а уже потом 
остальная геология. Параллельно 
изучали магнитное и гравитаци-
онное поля. Зимой садились за под-
готовку карт и отчетов. Наша 
карта была с грифом «Секретно» 
– сами понимаете, гравитация 
влияет на ракеты и спутники, – 
говорит Георгий Иванович. 

То, что береглись, правильно, 
киваю головой я. А что засекре-
чивали… Ох, чего у нас только 
не засекречивали! От протоколов 
заседаний партбюро, на которых 
песочили загулявших партийных 
бонз, до банального вида сверху 
на купол минского цирка. 

Сегодня любой американский 
да и китайский спутник, кружа 
над Землей, с лету соберет все 
необходимые данные. Впрочем, 

наш, белорусский, говорят, делает 
то же самое.

Две трехлитровые 
банки янтаря 

Ну а что с белорусским 
янтарем? Каким чудом затесался 
он в нашу сухопутную, далекую 
от моря землю?

Ну, море-то в наших краях 
тоже было – правда, давным-
давно… 

– Когда осушали болота 
между Пинском и Столином, 
технология была такая: опускали 
земснаряд – и он вокруг землю 
намывал, – Георгий Иванович 
обстоятельно воспроизводит 
подробности давних событий. – 
Стали к нам оттуда поступать 
сведения, что янтарь люди 
находят. Мол, школьники прямо в 
поле его собирают – председателю 
местного колхоза принесли 
кусок размером с чайник. Даже 
прибалты туда налетели. Раз 
так – мы с коллегами выехали 
в командировку. Приезжаем в 
тот колхоз, идем к председателю 
в приемную. Ждем, когда нас 
примет. Долго ждем. А потом 
секретарша вдруг говорит: 
а председатель уже ушел… 
Оказывается, у него был другой 
выход из кабинета, и он, узнав 
о приезде геологов, сбежал. Я его 
потом, конечно, разыскал по 
телефону. А тогда нас местный 
бульдозерист выручил. Говорит: 
“Пойдемте ко мне, у меня две 
трехлитровые банки собрано 
– выбирайте что покрупнее, а 

остальное мне оставьте”. 
– Ну и где теперь тот янтарь? 

– вконец заинтригована я.
В ответ Георгий Иванович 

опять улыбается:
– Проходил научно-техни-

ческий совет, в том числе и по 
теме поделочных камней. Во вре-
мя обсуждения мы пустили ящик 
с коллекцией собранных минералов 
по рукам – для наглядности. А 
человек в зале под сотню сидело. 
Когда ящик вернулся в президиум, 
в нем меньше половины образцов 
осталось. Разобрали. Ну не дого-
нять же людей и не выворачивать 
же карманы…

Разумеется, я уточнила у 
Георгия Ивановича цвет белорус-
ского янтаря. Такой же солнечный 
он, как и на берегу Балтийского 
моря. Потому что коварный древ-
ний ледник, сдирая все на своем 
пути, притащил соседям наши 
запасы. Со дна нашего собствен-
ного, белорусского, не виданного 
нами моря. 

Фото в «Правде»: 
лирическое 
отступление

– А вот тут я на первую 
полосу «Правды» попал, – несколь-
ко смущенно протягивает мне 
ксерокопию газетной вырезки за 
4 апреля 1982 года Илькевич. – В 
Москву тогда пригласили геологов 
из разных республик. На торже-
ственное празднование Дня гео-
лога и присвоение заслуженным 
геологам звания «Почетный раз-
ведчик недр СССР». Ну, и для газе-
ты попросили сняться. Так одна 
женщина, представляете, побоя-
лась фотографироваться – пото-
му что муж очень ревнивый…

Нетушки, Георгий Иванович, 
не дам я вам уклониться от гео-
логической темы! 

Мы ведь еще не договорили 
про море и тела небесные.
Космический пришелец 

под Логойском
…Все произошло почти как в 

сказке про пещеру с сокровищами.
Во время планового бурения 

скважин на Логойщине геологи 
взяли пробы, отправили 
на анализ. И тут – на тебе, 
обнаружились в них мелкие 
обломочки алмазов. Находкой 
тут же заинтересовалось 
Министерство геологии. 

– Выделили нам деньги, станки 
с других участков поснимали и 
перегнали туда. Заложили мы 
скважину. Рабочие бурят-бурят – 
и вдруг мастер по радиостанции 
сигнал подает: надо колонну 
садить, пески идут уплотненные. 
Я отвечаю: давай колонну, а 
то вдруг авария, все заплывет. 
Поехал сам к сважине. Гляжу, уже 
и не пески, а более плотное что-
то. Все перемято и перемешано. 
И что-то сплавленное, как 
стекло. Непонятно. Я своих 
однокурсников на совет 
пригласил: что это может быть? 
Приехали наши мэтры: Николай 
Веретенников, специалист по 
космической геологии, академик 
Александр Семенович Махнач. 
Походили они, посмотрели – и 
Веретенников говорит: это 
метеоритный кратер. Под эту 
идею мы заложили на небольшом 
пятаке 27 скважин. Пробурили, 
чтобы получить подтверждение 
догадки Веретенникова, – у 
Георгия Ивановича, как у всех 
стариков, отменная память на 
прошлое.

Так была обнаружена 
логойская астроблема – 
зарубцованный природой и 
пролетевшими веками след 
от упавшего на нашу землю 
огромного метеорита. 

Воодушевленный находкой 
геологов, Веретенников не про-
сто распознал – дотошно иссле-
довал аномалию. Благодаря ему 
мы можем представить масшта-
бы катастрофы, случившейся 40 
миллионов лет назад, задолго до 
Ледникового периода.

Тогда в наших краях был 
тропический климат – и суще-
ствовало самое настоящее море. 
На берег моря и рухнула с неба 
каменная махина массой 400 мил-
лионов тонн и диаметром под 650 
метров. Метеорит врезался в зем-
лю со скоростью 18 километров 
в секунду. Ударная волна тут же 
уничтожила все живое на многие 
километры вокруг. А образовав-
шийся кратер быстро заполнился 
водой, став озером округлой фор-
мы. Очень живописным озером 
– в окружении 200-метрового (!) 
вала.

А потом, позже, грянул лед-
ник и как бульдозером заутюжил 
и озеро, и прочие тропические 
красоты нашей земли, унося 
янтарь соседям. 

Кто бы знал это, если бы не 
наблюдательность геологов?  

Автографы 
космонавтов: 
лирическое 
заключение

– Вот, хочу похвастаться: 
автографы космонавтов Петра 
Климука и Владимира Коваленка. 
Прямо на пригласительном 
билете расписались – в Колонный 
зал Дома Союзов, где 2 апреля 1982 
года проходило торжественное 
собрание, посвященное Дню 
геолога. Мы тогда не только для 
фотокорреспондента “Правды” 
позировали, а побывали еще в 
Центре подготовки космонавтов, 
– Георгий Иванович подвигает 
ко мне очередную архивную 
реликвию из своего бездонного 
рюкзака.

Я развернула пригласитель-
ный билет: 1-й ряд партера, 14-е 
место. Внутри – цитата: “Нет 
сомнения, что определенные 
26 съездом КПСС задачи 
коммунистического созидания 
будут успешно решены. Залог 
тому – нерушимая сплоченность 
народов СССР, их дружная 
совместная работа во имя этой 
великой цели”. 

Кажется, как недавно это 
было! И как давно! И как сильно 
просчитались авторы этих 
лозунгов-прогнозов! 

Впрочем, для моего героя это 
не просто кусок эпохи – кусок 
жизни. 

Людмила СЕЛИЦКАя.

P.S. “А что с белорусскими 
алмазами?” – может 

спросить дотошный читатель. 
А ничего. Наши ученые 
продолжают споры насчет 
наличия в нашей земле алмазов 
вулканического происхождения. 
Пока же они спорят, австралийцы, 
вышедшие в лидеры по добыче 
этих драгоценных камней, 
предложили взять в аренду 
на 5 лет предполагаемое 
месторождение. Но, как сказал 
мне Георгий Илькевич, получили 
от белорусской стороны отказ. 

Пожелай  
геологу удачи

Не в портфеле, не в «дипломате», не в папке – в огромном рюкзаке он принес в редакцию личный архив.  
Развязав лямки, бережно достал атласы, карты, черно-белые фотографии, газетные вырезки. 
Рюкзак геологу сподручней, подумала я. Даже в 80 лет, когда не надо спешить в экспедицию.  

На поиски, точнее на разведку, чего? А всего, что скрывают недра Беларуси, – от урана до алмазов.  
Что, трудно в такое поверить? А давайте вместе послушаем  

Георгия Ивановича ИЛьКЕВИЧА, который знает в подземных сокровищах толк. 

Досье
Георгий Иванович 

Илькевич – заслуженный 

геолог Беларуси, Почетный 

разведчик недр СССР, 

лауреат Государственной 

премии Беларуси, член 

Международной комиссии по 

геологической карте мира. 

Министр геологии СССР 
Евгений Козловский 

вручает Георгию 
Илькевичу диплом о 
присуждении звания 

“Почетный разведчик недр 
СССР”. 

Георгий Иванович с младшими сыновьями – Андреем 
(слева) и Александром (справа) и женой Александрой.

Красивую форму 
выдавали 

студентам-
геологам.  

2-й курс, осень 
1954 года.

Нина и Иван Илькевичи, 
родители Георгия, были 

при Польше простыми 
крестьянами.

Романтика профессии: будущие геологи на летней 
практике на берегу Западной Двины.

7. Ці быў старажытнарускі народ? 
Такога народа не было. 

Яго прыдумалі расійскія 
гісторыкі. Да тэрмінаў «древ-
нерусский народ», «единый 
русский народ» яны звярталіся 
кожнага разу, калі з’яўлялася 
патрэба апраўдаць імперскую, 
захопніцкую палітыку Масквы, 
што імкнулася ўсякімі спосабамі 
давесці сваё нібыта гістарычнае 
права на Беларусь і Украіну.

У мінулыя стагоддзі, 
апраўдваючы экспансію і 
панаванне над беларусамі і 
ўкраінцамі, афіцыйныя расійскія 
вучоныя заўзята прапагандавалі 
канцэпцыю існавання «трех 
племен единого русского наро-
да – великорусов, малоросов и 
белорусов».

За савецкім часам, калі 
беларускі і ўкраінскі наро-
ды юрыдычна набылі сваю 
дзяржаўнасць, гэтая канцэп-
цыя была прыстасаваная да 
новых абставінаў. Яе перарабілі 
ў тэзіс пра існаванне «древне-
русской народности как колы-
бели трех братских народов», 
якія неўзабаве мусілі, павод-
ле камуністычнай дактры-
ны, зліцца ў «новую общность 
– советский народ», што, па 
сутнасці, азначала русіфікацыю.

А што ж было ў 
сапраўднасці?

Калісьці, з VІІ–VІ стагоддзяў 
да Нараджэння Хрыста землі 
Усходняй Еўропы былі засе-
леныя рознымі народамі: на 
абшары сучаснай Беларусі жылі 
балты, Украіны – скіфа-сарматы, 

Расіі (ад Каспійскага мора па 
Волзе да Карэліі) – вугра-фіны.

У VІ–VІІ стагоддзях па 
Нараджэнні Хрыста на гэтыя 
абшары са сваёй прарадзімы 
ў Вісла-Одэрскім міжрэччы і 
заходнім Беларускім Палессі 
прыйшлі славяне. Вынікам 
іх змешвання з мясцовым 
насельніцтвам сталася зараджэн-
не новых народаў – беларусаў, 
украінцаў, расійцаў. У залежнасці 
ад таго, з кім зліваліся славя-
не, фармаваліся і новыя мовы, 
традыцыі, менталітэт.

На этнічнай тэрыторыі 
Беларусі рассяліліся некалькі 
славянскіх плямёнаў: крывічы 
(Віцебшчына, Смаленшчына, 
Пскоўшчына, Віленшчына, част-
ка Міншчыны і Гарадзеншчыны), 
дрыгавічы (цэнтральная Беларусь 
і паўночнае Палессе), радзімічы 
(Магілёўшчына, Гомельшчына, 
заходняя Браншчына), валыняне 
(Берасцейшчына). Аб’яднаўшыся, 
крывічы і дрыгавічы ў Х стагоддзі 
стварылі магутную дзяржаву – 
Полацкае княства, якое зрабілася 
ядром беларускай нацыі.

Усведамленне старажытнымі 
беларусамі сваёй адметнасці 
фіксуецца летапісамі аж з Х ста-
годдзя ў вядомай аповесці пра 
Рагнеду. А такая характэрная 
асаблівасць беларускай мовы, як 
«дзеканне», адзначаецца яшчэ 
на пачатку Х стагоддзя арабскім 
пісьменнікам Аль-Масуд’і (Абун 
Хасан Ібн-Хусейн) у слове «эль 
людзіна», якое было саманазо-
вам нашых прашчураў.

Увогуле, на думку прафесара-
лінгвіста В.Мартынава, дыя-
лект, з якога паўстала белару-
ская мова, узнік вельмі даўно, 
яшчэ на пачатку I тысячагод-
дзя па Нараджэнні Хрыста (а 
не ў ХІV стагоддзі, як звычайна 
сцвярджаюць). А так званы 
«древнерусский язык» – гэта не 
першамова, з якой вышлі тры 
ўсходнеславянскія мовы, а про-
ста кніжная старабалгарская (а 
дакладней – старамакедонская) 
мова ва ўсходнеславянскім 
варыянце.

Першаму вядомаму помніку 
беларускага пісьменства ўжо 
болей за 1000 гадоў. Гэта надпіс 
«горухшча» на глінянай пасудзіне, 
знойдзенай археолагамі пад 
Смаленскам. Таксама Х стагод-
дзем датуецца надпіс на пячатцы 
полацкага князя Ізяслава, сына 
Рагнеды. Гэта найстаражыт-
нейшыя помнікі пісьменства 
не толькі ў Беларусі, але на ўсім 
абшары Усходняй Еўропы.

Таго, што некаторыя назы-
ваюць «древнерусским государ-
ством», строга кажучы, ніколі 
не існавала. Шматлікія спробы 
кіеўскага князя Уладзіміра ў кан-
цы Х стагоддзя зброяй аб’яднаць 
усе ўсходнеславянскія землі 
ўрэшце скончыліся няўдачай. 
Полацкая зямля ў зацятай 
барацьбе абараніла сваю неза-
лежнасць.

Усе славянскія народы – чэхі, 
палякі, сербы ды іншыя – вядуць 
сваю гісторыю ад старажытных 
часоў. Толькі беларусам і ўкраінцам 
гэта забаранялася. Паводле 
савецкай гістарычнай навукі, яны 
з’явіліся ў XIV–XV стагоддзях. А 
дагэтуль была нібыта 
“старажытнаруская народнасць” – 
супольны продак усходнеславянскіх 
народаў. Праводзілася нават 
абсурдная думка, што, калі б не 
было мангола-татарскай навалы, з 
усходніх славянаў утварыўся б 
адзін народ (зразумела, расійскі). 
На самай справе дыялект, з якога 
развілася беларуская мова, узнік 
вельмі рана: не ў XIV стагоддзі, а 
на пачатку нашай эры, у нетрах 
праславянскай мовы.

На гэтым малюнку з 
Радзівілаўскага летапісу паказана 
бітва на Нямізе ў 1067 годзе.

8. У якім часе Полацкае княства  
дасягнула найбольшае велічы? 

Часам найвышэйшага 
ўздыму Полацкага княства ста-
лася ХІ стагоддзе, калі на чале 
дзяржавы быў князь Усяслаў 
Чарадзей (валадарыў з 1044 да 
1101 года). Трывалы падмурак 
гэтага росквіту быў закладзены 
ягоным бацькам – Брачыславам, 
які перадаў у спадчыну сыну 
моцную дзяржаву, што здолела 
выстаяць у нялёгкім змаганні з 
Кіевам. Шмат высілкаў паклаў 
Усяслаў, каб уладкаваць сваю 
Бацькаўшчыну. З імпэту князя 
дзівіліся сучаснікі і нашчадкі. 
У сваёй сталіцы – Полацку ён 
пабудаваў новы магутны замак, 
велічны Сафійскі сабор. У часе 
княжання Усяслава квітнелі 
рамёствы і гандаль.

Полацкае княства было 
марской дзяржавай: пад яго 
ўладай знаходзіліся землі ўздоўж 
усёй Дзвіны да Варажскага 
(Балтыйскага) мора. Тут паўсталі 
гарады Герсіка і Кукенойс (зараз 
на тэрыторыі Латвіі) – фар-
посты Полацка на шляху да 
Балтыкі. Полацкая дзяржава 
была адным з вялікіх і магутных 
гаспадарстваў раннесярэднявеч-
най Еўропы побач з Польскім 
каралеўствам, скандынаўскімі і 
Наўгародскім княствамі.

Усяслава як удалага і 
таленавітага ваяра паважалі 
і баяліся суседзі. У славутай 

рыцарскай песні «Слова пра 
паход Ігараў» пра яго сказана: 
«Усяслаў-князь людзям чыніў 
суды, радзіў князям гарады, 
а сам уначы ваўком рыскаў, з 
Кіева паспяваў да пеўняў да 
Тмутараканя, Хорсу вялікаму 
шлях перацінаў». Нейкі час 
Усяслаў з волі простых людзей 
быў нават кіеўскім князем. Але 
неўзабаве пакінуў гэты пасад, 
каб вярнуцца ў Полацак.

Людзі лічылі Чарадзея за 
ваўкалака-пярэваратня. Не 
толькі таму, што той дзіўным 
чынам мог схавацца ад вора-
га і нечакана напасці на яго 
(як, напрыклад, на Нямізе пад 
Менскам 3 сакавіка 1067 года), 

але і таму, што прыязна ставіўся 
да паганства. Усяслаў будаваў 
хрысціянскія бажніцы, але не 
руйнаваў і паганскіх. Князь 
шукаў згоду ў веравызнаннях, 
а праз іх – адзінства людзей і 
дзяржавы. Шматлікія вай-
сковыя выправы Чарадзея на 
Ноўгарад, Пскоў, Смаленск і г.д. 
займаюць усяго 18 гадоў з яго 
амаль 72-гадовага жыцця. Ён 
прысвяціў сябе не разбурэнню, 
а стварэнню – умацаванню пер-
шай беларускай дзяржавы.

Сяргей ТАРАСАЎ.
Тэксты да ілюстрацый 

Зміцера САНЬКО.
 (Працяг будзе.)

На мініяцюре Радзівілаўскага летапісу паказаны эпізод, як кіеўскі 
князь Ізяслаў, пераступіўшы клятву, падступна бярэ ў палон Усяслава 
Чарадзея з двума ягонымі сынамі, калі тыя пераплылі Дняпро пад Оршай. 

Зламаў у магазіне 
тавар

Мой знаёмы днямі па 
неасцярожнасці зламаў у 
магазіне тавар. Ці 
трэба яму аплачваць 
кампенсацыю за 
нанесеную шкоду?

Сяргей, г.Слонім.
– Не трэба.
У відэакарце – 

вытворчы недахоп
Пры скасаванні 

дамовы куплі-продажу 
на відэакарту ў сувязі з 
яе вытворчым 
недахопам ці магу я 
вярнуць грошы па 
сённяшнім курсе? Тавар 
некалькі разоў здаваў у 
сэрвісны цэнтр, але 
дэфект там знайсці не 
змаглі, пакуль я 
наўпрост не звярнуўся 
да вытворцы. Там мне 
сказалі, што ў відэакарце 
– недахоп… Да вашага 
ведама – з дня пакупкі 
прайшло 5 месяцаў.

Аляксей ШУЛЬГА,  
г.Лагойск.

– Так, вяртанне грошай за 
няякасны тавар адбываецца 
на дзень скасавання дамовы. 
Акрамя таго, у спажыўца 
ёсць магчымасць спагнаць 
маральны і матэрыяльны ўрон 
у добраахвотным ці судовым 
парадку.

Зламаўся бегунок  
на маланцы
Набыла боты, а на 

наступны дзень зламаўся 
бегунок на маланцы. Ці 
з’яўляецца гэта 
істотным недахопам?

Алеся КУДРЭЙКА, 
Брэст.

– Не з’яўляецца. Бегунок 
можна замяніць, работу аплачвае 
прадавец.

У магазіне  
не далі кнігу скаргаў

Патрабаваў у 
магазіне кнігу скаргаў, 
але мне сказалі, што ў 
гэты момант яе няма. 
Маўляў, прынясуць 
пазней. Я чакаў, але так 
і не дачакаўся. 
Уладальнік магазіна 
вырашыў зачыніць яго 
раней часу. Напэўна, каб 
я не пакінуў запіс у кнізе 
скаргаў. Што мне зараз 
рабіць?

Віталь ЧАРНяЎСКІ,  
г.Маладзечна.

– Кніга скаргаў і прапаноў 
павінна ўвесь час знаходзіцца на 
працоўным месцы і прад’яўляцца 
спажыўцу па першым 
патрабаванні. Гэта дакумент 
строгай справаздачнасці. Калі 
магазін пад любой надуманай 
нагодай не выдае кнігу, то 
спажывец мае права напісаць 
заяву ў мясцовую падатковую 
інспекцыю.

Не пусцілі  
з дзіцячай каляскай  

у магазін
Мяне не пусцілі з 

дзіцячай каляскай у 

магазін. На чыім баку 
праўда?

Марыя, Мінск.
– У мэтах бяспекі пакупнікоў 

ёсць шэраг абмежаванняў з 
нагоды знаходжання дзіцячых 
калясак у магазінах з малымі 
гандлёвымі памяшканнямі. А 
вось у вялікіх магазінах павінны 
быць харчовыя каляскі, куды 
дазваляецца пасадзіць дзіця.

Пах не той
Набыла ў магазіне 

парфуму. Прынесла 
дадому, паспрабавала, а 
пах зусім не той, што 
быў у магазіне, калі 
спрабавала парфуму з 
тэстара. Што рабіць? 
Хачу вярнуць ці абмяняць 
тавар… 

Алена ЧЫГРЫН,  
г.Івацэвічы.

– На будучыню ведайце, 
што касметыка ў магазін не 
вяртаецца. 

Купіла няякасны 
кажух

Купіла кажух, але ўжо 
праз тры дні сталі 
разыходзіцца швы. Чэк 
мне не далі. Як паступіць 
у гэтай сітуацыі?

Марына ВАРАНОВІЧ, 
Вілейскі раён.

– Кажух няякасны, а значыць, 
вам трэба заяўляць патрабаванні 
з прэтэнзіяй аб замене тавару ці 
вяртанні грошай. Пакупку тавару 
без чэка можна пацвердзіць 
паказаннямі сведак.

Ці можна абмяняць 
ноўтбук?

Ці магчыма абмяняць 
ноўтбук на аналагічны 
тавар іншага вытворцы 
(па кошце некалькі 
даражэй), калі да 
набытага ноўтбука 
прэтэнзій па якасці 
няма. І, калі можна, то ў 
якія тэрміны?

Васіль ЦІШЧАНКА, 
Гомель.

– Можна абмяняць на 
працягу 14 дзён з дня пакупкі.

Ці можна вярнуць  
у магазін лямпачку?

Распавядзіце, калі 
ласка, ці можна вярнуць 
у магазін лямпачку.

яўген ГАДЛЕЎСКІ,  
г.Ліда.

– Лямпачку напальвання 
можна з даплатай абмяняць на 
энергазберагаючую.
Аўтакрэсла аказалася 

нязручным
Купіў дзіцячае 

аўтакрэсла, паставіў яго 
ў машыне, але на справе 
яно аказалася нязручным. 
Ці магу я патрабаваць 
менавіта вяртанне 
грошай (чэк захаваўся)?

Леанід КАСяК,  
г.Полацк.

– Так. Гэты тавар можна 
вярнуць на працягу 14 дзён, а 
вам аддадуць грошы.

Падрыхтаваў  
Алесь СВяТЛАНІЧ.

У дамах з гліны  
беларусы жывуць дагэтуль 

На цікавую знаходку трапіў у 
Докшыцкім раёне блогер Кастусь 
Шыталь – дом з гліны.

– На Дзяды  шукаў карацей-
шай дарогі з Парфенава на могілкі 
ў Парпліскі Двор (Докшыцкі раён) 
ды заблукаў, – падзяліўся пазней 
уражаннямі Кастусь. –  Замест 
могілак заехаў на апошнюю 
сядзібу засценка Драбінкі. 

Там убачыў цікавы дом. 
Сцены яго з гліны, перакладзе-
най галлём. Накрыты цэментнай 

дахоўкай. Ганак драўляны, на 
калонах. Гэта адметны будынак 
перыяду паміж Першай і Другой 
сусветнымі войнамі. Пры Саветах 
так ужо не будавалі. 

На дзвярах дома напісана 
асвечанай крэйдай, паводле 
каталіцкага звычаю, +К +М +Б 
2015. Але гаспадара не было. Праз 
нейкі час я сустрэў знаёмага чала-
века з Парпліскага Двара – той 
сказаў, што апошні чалавек у 
Драбінках нядаўна памёр. 

Будаўніцтва з гліны пашы-
рылася ў Віленскім ваяводстве 
ў ХІХ стагоддзі. Гліна была тан-
ным і добрым матэрыялам для 
будоўлі. Яшчэ ў першай палове 
2000-х у Заборцах каля Парфенава 
стаяла вялізная карчма з гліны – 
расказвалі, што яна існавала ўжо ў 
напалеонаўскую вайну. У Старым 
Парфенаве ў будынку валаснога 
праўлення, збудаваным з гліны, і 
сёння жывуць людзі. 

Ганна ГАНЧАРЫК.

ЗАПРАШЭННе

Ілзэ Ліепа станцуе  
ў Музычным тэатры 

22 студзеня народная артыстка Расіі, прыма Вялікага 
тэатра Ілзэ Ліепа выйдзе на сцэну Беларускага 

дзяржаўнага акадэмічнага музычнага тэатра ў ролі 
музы знакамітага танцоўшчыка Рудольфа Нурэева. 

Спектакль «Скачок у свабоду. 
Гісторыя Рудольфа Нурэева», які 
пакажуць у Мінску, збірае аншлагі 
па ўсім свеце. Гэта харэаграфічная 
драма, заснаваная на 
аўтабіяграфіі Рудольфа Нурэева. 
Ролю геніяльнага танцоўшчыка 
выконвае вядомы піцерскі акцёр 
Сяргей Янкоўскі. 

«Скачок у свабоду» – не 
танцавальная метафара. Так 
журналісты назвалі па, якое 
вырашыла лёс Нурэева: адным 
скачком ён у 1961 годзе пераадолеў 
загароджу ў парыжскім аэрапорце, 
адкуль павінен быў вярнуцца ў 

савецкую Маскву. З тых часоў 
Нурэеў не толькі парадаксальным 
чынам праславіў рускі балет, але 
і ўвайшоў у Кнігу рэкордаў Гінеса 
як абсалютны рэкардсмен па 
колькасці выклікаў на біс (89 разоў 
за адзін вечар!)”, – напісана ва ўсіх 
анатацыях да гэтай пастаноўкі.

Цікава, што ў спектаклі амаль 
няма дэкарацый. Галоўны акцэнт 
– ігра акцёраў, якія віртуозна 
валодаюць целам, музыка і святло. 

Квіток на «Скачок у свабо-
ду» каштуе ад 500.000 да 800.000 
беларускіх рублёў.

Марына КОКТЫШ.

НесТАНДАРТ

Юлия БОЛБАТ:
«На портрет 

Джона Леннона 
потратила 
полтора 

килограмма 
соли»

Портрет известного музыканта художница из Гродно приурочила  
к Международному дню The Beatles, который отмечали на минувших выходных.

Юлия окончила Гродненский колледж искусств. 
По словам молодой художницы, нестандартный 
материал для создания картины выбран неслучайно. 
Соль у славян является символом вечности, так же, 
как и творчество The Beatles будет интересно людям 
в будущем. 

– Не могу сказать, что я фанатка творчества 
«Битлов», – рассказала «Народной Воле» Юлия 
Болбат. – Но их музыка мне очень нравится. Их 
творчество не стареет с годами. Группа популярна 
и сегодня.

– Как долго работали над картиной? 
– Почти две недели. Сначала нужно было 

покрыть картину клеем, потом использовала соль. 
Конечно, не все сразу ложилось на свои места. Соль 
– капризный материал. Одним словом, это кропот-
ливая работа, на которую потратила килограмм соли 
(смеется). 

– Картину смогут увидеть жители Гродно?
– Пока портрет Леннона стоит у меня дома. Есть 

планы организовать выставку в ближайшее время.
Роман ИГОРЕВ.

У “Аповесці мінулых гадоў” Полацак упершыню прыгадваецца пад 862 годам, але ў старажытных 
скандынаўскіх сагах, што захаваліся ў Ісландыі, ён упамінаецца задоўга перад тым, яшчэ ў сувязі з падзеямі  
V стагоддзя, як моцнае і багатае ўладанне са сваім князем. Гэтыя звесткі пацвярджаюцца археалагічнымі 
знаходкамі, якія сведчаць, што ўмацаванае гарадзішча існавала тут ажно з I стагоддзя па Нараджэнні Хрыста. 
Усё гэта дае падставы заўзятым патрыётам Полацка адзначыць на пачатку новага тысячагоддзя сімвалічны 
1500-гадовы юбілей нашай першай сталіцы. 

На сучаснай рэканструкцыі паказаны Палацак XI стагоддзя.

На пытанні чытачоў адказвае 
старшыня пухавіцкай 
раённай арганізацыі  

ГА “Беларускае таварыства 
абароны правоў спажыўцоў” 

Васіль ВАЛАСЮК.

(Запісы розных 
гадоў)
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ШАХмАТЫ

У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр тае, пра ва ўступ лен ня ў 
пе рапiску пакiдае за са бой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. 
Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. па с вед чан не аб дзяр
жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам 
інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). 
Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва «Беларускі Дом друку».  
Лп №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. падпiса на ў друк 18.01.2016 у 17.00.  
Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж 25508 экз. За каз № 125.

Адрас рэдакцыi:
220030, Мiнск, вул.Энгельса, 34а.
Прыёмная: тэл./факс (017) 3286871.
Тэл. рэкламнага аддзела: 
(017) 3286609
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

Заснавальнiк i галоўны 
рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

ИП Понтелеев К.М. УНП 192452271

пРЕпАРАТЫ ДЛЯ МУЖЧИН
«КастоКрин»

экстракт бобровой струи
• г.Минск, ул.Козлова, 3а, Дворец искусства,  
2-й этаж, магазин «Натуральные препараты.  
Фито- и биокосметика». Тел. 8 (017) 284-91-96.  
Пн.-Сб. с 11.00 до 18.00, Вск. с 11.00 до 16.00.
• г.Минск, ул.Козлова, 8, магазин «Мир здоровья».  
Тел. 8 (017) 285-35-17. МТС: 8 (029) 774-46-16, Life: 8 (025) 609-40-13,  
Vel: 8 (029) 603-11-10.
Производитель ООО «Доктор Корнилов», Россия, Алтайский край, г.Барнаул, ул.Аносова, дом 3.
Противопоказания: индивидуальная непереносимость входящих в состав компонентов.
Объект рекламирования является биологически активной добавкой к пище.
Необходимо ознакомиться с рекомендациями по применению биологически активной добавки к пище.
Серт. ЕврАзэС RU 77.01.34/001. Е 002.909 от 21.03.2013. Д.соответствия №POC RU/AИ 32 Д. 01750  
от 21.06.2013. Информация носит рекламный характер.

К А Л Е й Д А С К О п 

Святлана цІМАШЭНКА:
«Паход у салон прыгажосці 

перад спаборніцтвамі – 
абавязковы рытуал»

Беларуская самбістка Святлана Цімашэнка стала чэмпіёнкай свету  
на турніры, які прайшоў у Марока. Гэта самы значны поспех у кар’еры 

Святланы. Дагэтуль дзяўчына была неаднаразовай прызёркай сусветных 
чэмпіянатаў і станавілася лепшай на чэмпіянаце Еўропы.

Пра тое, як яе “занесла” ў самба, як у 30 гадоў даслужылася  
да звання капітана МУС, і пра звычайныя дзявочыя радасці  

Святлана Цімашэнка распавяла “Народнай Волі”.

веДАЙ НАШЫХ!

– Святлана, першае пытанне 
напрошваецца само сабой: як вы трапілі 
ў такі нежаночы від спорту, як самба?

– Неспадзявана. Было гэта яшчэ 
ў школьныя гады, калі ў клас прыйшлі 
трэнеры па самба. Прапанавалі пайсці ў 
секцыю. Мы з сяброўкамі пераглянуліся 
і пагадзіліся. Забягаючы наперад, скажу, 
што ніводная з сябровак, якія прыйшлі 
са мной на першую трэніроўку, у спорце 
не засталася. Хтосьці кінуў заняткі праз 
месяц, хтосьці – праз паўгода, а я… Я 
вырашыла застацца.

– Чым, напэўна, шакіравалі сваіх 
бацькоў… 

– У лёгкай паніцы была мама: 
“Света, куды ты ходзіш? Света, навошта 
табе гэта?” З такіх маміных пытанняў 
усё пачыналася. А я па натуры чалавек 
упарты – хаджу сабе ў секцыю і хаджу. 
Пазней мама змяніла рыторыку: “Ну-ну, 
пахадзі-пахадзі… Праз паўгода ўсё адно 
кінеш”. Але ў рэшце рэшт мама прыняла 
мой выбар. А вось бацька падтрымаў мяне 
адразу. Ён некалі сам займаўся лыжамі 
і футболам, таму мой спартыўны выбар 
адобрыў.

– што самба дало вам у жыцці?
– Без перабольшвання, спорт даў мне 

ўсё. Па-першае, у мяне з’явілася, так бы 
мовіць, другая мама – мой першы трэнер 
Галіна Васільеўна Савянкова. Яна ўвяла 
мяне ў спартыўнае жыццё, яна падказвала, 
яна выхоўвала. Я буду ўдзячная ёй за 
гэта ўсё жыццё. Па-другое, спорт мяне 
моцна дысцыплінаваў, зрабіў мяне 
асобай. Ведаю, што многія спартсменкі 
расказваюць, што, маўляў, шкада юнацтва 
– сяброўкі на дыскатэку ці на спатканне, 
а ты на зборы ці на трэніроўку. Але я 
не з тых, хто шкадуе пра гэта. Самба 
адразу стала часткай майго жыцця – на 
барцоўскім дыване мне было цікавей, чым 
на дыскатэках.

– А па-за дываном навыкі, 
атрыманыя на трэніроўках, прымяняць 
даводзілася?

– Гэта, можа, і няправільна, але было… 
Прыйшлося адахвочваць надакучлівага 
кавалера. Ладна б надакучлівага, дык ён да 
таго ж быў не вельмі адэкватны. Спачатку 
я папярэдзіла: сыдзі, лепей будзе ўсім. Ён 
не зразумеў. Тады я зрабіла яму падсечку. 
Чыста прафесійна, як на трэніроўцы. Ён 
падняўся і нешта спрабаваў яшчэ мне 
зрабіць… Тады прыйшлося кінуць яго 
праз спіну. Тут, як кажуць, без варыянтаў. 
Чалавек устаў з зямлі і моўчкі пайшоў. 
Больш мы з ім не бачыліся…

– Сурова… А свайму будучаму мужу 
вы адразу сказалі, што прафесійна 
займаецеся самба?

– Так, я не рабіла з гэтага сакрэту. Ці 
было яму страшна ад тых ведаў? Цяжка 
сказаць, прынамсі дагэтуль ён мне ў сваім 
страху не прызнаўся (смяецца). Знаёмства 
было простым: ён падышоў да мяне на 

вуліцы, завязалася размова. Да спорту 
Аляксандр ніякага дачынення не мае. Але 
прывабіў тым, што ў яго ёсць галоўная 
мужчынская рыса – надзейнасць. Сталі 
сустракацца. Ажаніліся. Зараз гадуем 
сына Уладзіслава. Яму пяць гадоў, і я 
нізашто не аддам яго ў самба, няхай лепш 
плаваннем займаецца, бо два самбісты ў 
адной сям’і – гэта зашмат.

– Ведаю, што акрамя спартыўнай 
адукацыі ў вас ёсць яшчэ і юрыдычная. 
пасля завяршэння кар’еры плануеце 
працаваць юрыстам?

– Пакуль пра гэта не думаю, але 
сваё жыццё хачу звязаць са службай ва 
ўнутраных войсках. Пасля вучылішча 
алімпійскага рэзерву я паступіла ў 
Акадэмію МУС – хацелася атрымаць 
“цывільную” адукацыю. Выбрала 
спецыяльнасць “юрыдычная псіхалогія”, 
паралельна ўвайшла ў спартыўную 
каманду ўнутраных войскаў, дзе выступаю 
і зараз. У мяне нават міліцэйскае званне 
ёсць – капітан. Зараз вось чакаю чарговага 

павышэння – атрымаць маёрскія пагоны ў 
31 год, пагадзіцеся, гэта ж сапраўды класна!

– Карацей, вы гатовы змяніць 
барцоўскі дыван на пагоні за 
злачынцамі?

– А чаму б не? Якія-ніякія прыёмы 
ведаю (смяецца).

– Сціпла для чэмпіёнкі свету. Дарэчы, 
Святлана, залаты медаль чэмпіянату 
свету – гэта найвышэйшае дасягненне ў 
вашай кар’еры?

– Безумоўна! У мяне была мэта 
– паехаць на гэты чэмпіянат. Але 
напярэдадні спаборніцтваў я сур’ёзна 
траўміравалася. Урачы настойвалі, каб 
паберагла сябе, але я прыступіла да 
трэніровак нават раней, чым мне было 
дазволена. У прынцыпе, рада, што так 
атрымалася. Гэты залаты медаль самы 
дарагі для мяне.

– прэміяльныя за перамогу на 
чэмпіянаце свету ўнушальныя?

– Як сказаць… Самба – не алімпійскі 
від спорту. Гэта раз. Самбісты не могуць 
пахваліцца даходамі, як, напрыклад, у 
хакеістаў ці тэнісістаў. Гэта два. Так, пасля 
перамогі было фінансавае заахвочванне 
ад Мінспорту, за што вялікі дзякуй, але 
асноўныя даходы ў мяне складаюцца з 
таго, што я знаходжуся ў структуры МУС.

– Святлана, а якая вы па-за 
барцоўскім дываном? Ці ўласцівы вам 
жаночыя слабасці кшталту шопінгу ці 
наведвання салонаў прыгажосці?

– А як жа, я ж жанчына! Паход у 
салон прыгажосці на манікюр-педыкюр – 
гэта абавязковы рытуал, тым больш перад 
спаборніцтвамі. Да таго ж вельмі люблю 
шопінг, асабліва ў замежных паездках. 
У адзенні аддаю перавагу класічным 
сукенкам. Карацей, дзяўчына як дзяўчына, 
толькі з характарам…

Віталь ГАРБУЗАЎ.

У Бярозе і Рэчыцы 
футбола не будзе

Да пачатку чэмпіянату 
Беларусі па футболе 2016 года 
застаецца літаральна некалькі 
месяцаў. Але некаторыя клу-
бы ўжо гатовы выкінуць «белы 
сцяг». На афіцыйным сайце клу-
ба «Бяроза-2010» з’явілася сум-
ная інфармацыя: «Няма ніякай 
упэўненасці, што каманда зможа 
працягнуць выступленне ў першай 
лізе, зрэшты, як і заявіцца ў дру-
гую». Перад гэтым клуб завяршыў 
супрацоўніцтва з галоўным трэне-
рам, у мінулым вядомым спартсме-
нам Андрэем Лаўрыкам, а таксама 
з футбалістамі каманды. Прычына 
ў адсутнасці грошай. Кампанія 
“Трайпл” спыніла фінансаванне 
клуба.

Амаль адначасова пачаўся 
працэс ліквідацыі клуба 
“Рэчыца-2014”, які паводле вынікаў 
мінулага сезона вылецеў у другую 
лігу. Як сцвярджае журналіст 
Яўген Табула, які некалькі гадоў 
супрацоўнічаў з камандай, у ёй 
таксама існуюць фінансавыя 
цяжкасці: “Усім футбалістам, 
трэнерам і астатняму персаналу 
вінаватыя зарплату за год”.

Максім ПЛОТНІКАЎ.

ЧУЛІ?

Подлая охота на Левченко
Всю минувшую неделю баскетбольное сообщество планеты обсуждало инцидент в женском чемпионате Китая.  

Там представительницы команды «Шанхай» устроили целенаправленную охоту на Елену Левченко – белорусскую центровую,  
выступающую в рядах конкурентов из «Гуандуна». Легионерку несколько матчей кряду (с разницей в несколько суток)  

прямо на площадке избивали так, что на лице 32-летней уроженки Гомеля не осталось живого места.

CкАНДАЛ

– С чего все началось?
– Знаете, каких-то конкрет-

ных предпосылок к агрессии не 
просматривалось. Да, в китайском 
первенстве всегда играют грязно 
– то по рукам бьют, то локтями 
всю спину превращают в сплошной 
синяк, то царапают так, что кровь 
потом лишь с помощью докторов 
останавливаешь. Но поиграв здесь 
несколько сезонов, к подобным 
вещам привыкаешь: слабый уро-
вень доморощенных спортсменок и 
очень низкая квалификация судей 
способствуют грязи на площадке. 
Главное – не терять концентра-
цию и не срываться, когда терпе-
ние лопается и хочется постоять 
за себя. Вроде как выдержку за 
несколько сезонов выступлений в 
WCBA натренировала, перестала 
бурно реагировать. Но то, что про-
изошло пару дней назад, уже ни в 
какие ворота не лезет.

– Эти кадры уже облетели 
весь мир…

– Мы играли матч регулярно-
го чемпионата с «Шанхаем». Здесь 
первенство построено таким обра-
зом, что с одним и тем же сопер-
ником ты встречаешься чуть ли не 
десяток раз. Так что мы изрядно 
друг другу надоели. Может, это, 

или то, что мы «Шанхай» никогда 
так просто не отпускали, или мои 
неплохие действия в том поедин-
ке соперниц из равновесия выве-
ли. Но незадолго до конца матча 
в безобидной ситуации под коль-
цом центровая конкуренток просто 
наотмашь ударила меня по лицу. 
Знаете, было бы еще полбеды, ока-
жись на месте нарушительницы 
местная баскетболистка низкой 
квалификации. Но била-то меня 
такая же легионерка: центровая 
сборной Австралии Лиз Кэмбедж, 
с которой встречались до этого и 
в женской НБА, и на чемпионатах 
мира, и в товарищеских поединках.

– Била намеренно?
– Да, и это шокировало боль-

ше всего. Матч близился к концу, 
соперник рисковал проиграть – и, 
видимо, таким способом решил 
одним махом решить все пробле-
мы. Ведь меня после этого увели 
в раздевалку, чтобы остановить 
кровь, а затем отправили в боль-
ницу, где наложили с десяток швов. 
«Гуандун» же без центровой ничего 
двухметровой Кэмбедж противо-
поставить не смог, и проиграл два 
очка.

– Австралийка извинилась?
– Какое там – ни она, ни 

баскетболистки «Шанхая», ни их 
менеджер к нам даже не подошли! 
Более того, Лиз оставили в игре, 
выписав персональное замечание, 
хотя по всем правилам баскетбола 
такой фол автоматически влечет за 
собой выдворение с паркета. Она 
бы и без дисквалификации обо-
шлась. Но местная пресса подняла 
шумиху, плюс наш клуб написал 
официальное письмо в федерацию 
– и Кэмбедж на одну игру от «регу-
лярки» все же отстранили.

– Однако история с охотой 
на вас, как понимаю, на этом не 
закончилась…

– К сожалению, это были толь-
ко цветочки. Здешний календарь 
игр настолько странен, что следую-
щий матч мы вновь должны были 
провести против «Шанхая». К тому 
моменту меня выписали из боль-
ницы, обколов обезболивающими. 
От них, к сожалению, побочный 
эффект был такой ужасный, что 
сутки не могла прийти в норму. 
Однако на матч меня заявили: 
руководство посчитало, мол, если 
могу стоять на ногах и ловить мяч, 
значит, способна играть. Здесь это 
нормальная практика: в команде 
разрешается иметь лишь одного 
легионера, это самые высокоопла-

чиваемые игроки, и гоняют их до 
изнеможения, чтобы отбить каж-
дую копейку.

– Словом, выбора у вас не 
было?

– Да, вышла я через «не могу» 
на матч: лицо распухло, левый глаз 
видит с трудом, швы болят. И тут 
уже в самом начале игры получаю 
по новой! Слава богу, что соперни-
ца зарядила по другой стороне лица 
– попади она в свежие раны, точно 
с вами сейчас не разговаривала бы. 
Опять же бьют сильно, намерен-
но и целенаправленно – пусть это 
была не Кэмбедж, а ее китайская 
подруга по команде. Арбитры, 
правда, сразу свистнули, показали 
дисквалифицирующий фол, но мне 
от этого точно легче не стало.

– На записи видно, что от рас-
правы над хулиганкой вас удер-
жали только подруги по коман-
де…

– В тот момент думала, что 
разорву ее к чертовой матери! 
Представьте: только вернулась из 
больницы, еле-еле держусь на ногах 
после всей этой хирургии, чуть с 
ума не сошла от уколов – и опять 
все по новой. К тому же взбеси-
ло осознание умышленности фола. 
После первого инцидента мне напи-

сали многие девчонки, с кем играла 
в женской НБА, – в том числе и те, 
кто выступал в Китае. Так вот, они 
рассказывали, что «Шанхай» уже 
практиковал такие методы выведе-
ния соперниц из строя.

– И сейчас, похоже, снова 
взялся за свое…

– Даже в местной прессе, 
как перевели друзья, это всерьез 
обсуждается. Честно сказать, я в 
эти заговоры верить не хотела бы. 
Но, видя то, как вела себя скамейка 
соперниц, как отнеслись к произо-
шедшему после рецидива их тре-
неры, призадумаешься. Чтобы вы 
понимали: перед повторным мат-
чем проводили в зале «Шанхая» 
бросковую тренировку. Так вот, 
никто из тамошних представите-
лей – ни игроки, ни менеджеры, 
ни обслуживающий персонал – не 
подошли к нам извиниться, как-то 
сгладить ситуацию. Ничего не про-
изошло, все нормально, продолжа-
ем жить, как будто ничего не было.

– Не боитесь, что в следую-
щий раз не сдержитесь и зарядите 
обидчице по лицу в ответ?

– Искренне надеюсь, что сле-
дующего раза не будет. Хотя, если 
глянуть на решения дисциплинар-
ной комиссии, вынесенные по мое-

му делу буквально за пару часов до 
нашего разговора, сомневаюсь, что 
насилию в WCBA положен конец. 
День местные функционеры потра-
тили на то, чтобы изучить видео-
записи, отчеты судей и протесты 
со стороны нашего клуба, после 
чего решили так строго наказать 
«Шанхай», что мне аж смешно ста-
ло. Кэмбедж дали одну игру дис-
квалификации, которую она и так 
уже отсидела, китайскую центро-
вую отстранили от игр на пять мат-
чей, а сам клуб оштрафовали на 
сумму, эквивалентную 500 долла-
рам. Как понимаете, такие наказа-
ния никого от подобных маневров 
не остановят.

– Знаете, что ваша история не 
прошла мимо СМИ в СНГ?

– Да, и за это спасибо бело-
русскому журналисту Дмитрию 
Герчикову. Если бы не он, на родине 
наверняка даже никто не узнал бы 
о моих «приключениях». Однако 
заметка, которую Дима опублико-
вал на одном из порталов, вызвала 
резонанс. Знаю, что белорусская 
федерация баскетбола направила 
письма в ФИБА и китайским кол-
легам с требованием жестко отре-
агировать на инциденты, пообещав 
и в дальнейшем защищать интере-

сы игроков национальной сборной. 
Опять же медийный интерес про-
явился: вы обратились, из Беларуси 
пошли просьбы ситуацию проком-
ментировать. Я изначально сама 
ничего не говорила и нигде ничего 
не выкладывала, чтобы люди не 
думали: мол, сама выбирала, где 
играть, ехала в другой мир, а теперь 
жалуется. Но, уверена, жестокости 
в женском баскетболе не место. А 
потому охотно иду на контакт с 
прессой, чтобы предотвратить 
подобные случаи в будущем. Ну и, 
наверное, чтобы коллеги не думали, 
что в Китае зарабатываются легкие 
деньги. К здешней ментальности 
и культуре приспособиться очень 
сложно. Я играю в WCBA уже 
несколько лет – и все равно неко-
торые вещи по-прежнему ставят в 
тупик. Речь не только о баскетбо-
ле. Скажем, когда защищала цвета 
«Ляонина», чувствовала себя как 
на военных сборах – гостиница, 
где жили командой, походила на 
казарму. Маленькая комната без 
плиты, холодильника – доходило 

до того, что скоропортящиеся про-
дукты хранила за окном. В плане 
личных свобод порой сталкива-
лась с тотальным контролем: даже 
в выходной не выпускали в город 
купить предметы первой необхо-
димости, поскольку тренер считал, 
что в день отдыха все должны нахо-
диться дома и лежать на кровати, 
попусту не расходуя энергию.

– после всего, с чем столкну-
лись в поднебесной, жалеете о 
проведенных там трех годах жиз-
ни?

– Нет, это опыт. Опыт уникаль-
ный и ни с чем не сравнимый. Он 
сделал меня сильнее, терпеливее, 
тверже. Всегда работала по прин-
ципу: «Каждую секунду в мире кто-
то где-то становится лучше, чем я». 
Так вот, жизнь в Китае ни на мгно-
вение не позволяла расслабиться, 
дать себе поблажку, постоянно дер-
жала в тонусе. И благодаря этому я 
определенно становилась лучше и 
как спортсменка, и как человек.

Лев САВАРИ.
lenta.ru

Вайна ва Украіне –  
на мінскай сцэне

6 лютага ў Беларускім 
маладзёжным тэатры адбудзецца 
прэм’ера спектакля “Саша, вынесі 
смецце”. Аўтар аднайменнай п’есы 
– сучасны ўкраінскі драматург 
Наталля Варажбіт.  Згодна з 
сюжэтам, Каця і яе цяжарная 
дачка Аксана рыхтуюцца памінаць 
Сашу – свайго мужа і бацьку. Ён 
быў афіцэрам украінскай арміі, 
аднак памёр не на вайне, а дома 
ад сардэчнай недастатковасці. 
Жанчыны размаўляюць з ім, як 
з жывым, а Саша адказвае ім з 
таго свету. Але ў верасні 2014 года, 
калі паўстанцы з ДНР і ЛНР пры 
дапамозе Расіі дасягнулі ваенных 
поспехаў, Саша заяўляе, што хоча 
вярнуцца ў гэты свет і ваяваць, 
бо прысягаў народу Украіны. Яго 
жонка і дачка супраць…

Пастаноўку ажыццявіў 
драматург і акцёр Маладзёжнага 
тэатра Дзмітрый Багаслаўскі.

Дзяніс МАРЦІНОВІЧ.

ПРЭм’еРА!

С юбилеем!
В январе исполнилось 80 лет 

старейшему белорусскому шах-
матному композитору, масте-
ру ФИДЕ и международному 
арбитру Владимиру Сычову. На 
диаграмме – задача Владимира 
Петровича, отмеченная первым 
призом международного кон-
курса.

Белые: Кра8, Лb5, Са3, Се8, 
Кс6 (5).

Черные: Кра4, Лd1, Са2, 
Кb2, пп.а5, а6, с2, с4, d3, g6 (10).

Присылайте решения 
на адрес редакции (220030 
г.Минск, ул.Энгельса, 34а) или 
на электронный адрес: vadim_
ne67@mail.ru

Чемпионаты 
Европы

Первенства континента по 
быстрым шахматам и блицу 
собрали в Минске соответствен-
но около 750 и свыше 600 участ-
ников. В первом состязании 
победил Иван Попов (Россия), 
лучшие результаты белору-
сов: 9. Алексей Федоров, 15. 
Владислав Ковалев, 18. Алексей 
Александров, 22. Сергей 
Азаров. В блице первенствовал 
Рауф Мамедов (Азербайджан), 
из белорусов лучшими были 
Сергей Жигалко (12-е место) и 
Алексей Александров (17-е).

Путевки в 
высшую лигу

Они были разыграны в 
Минске во время первой лиги 
чемпионата страны. У мужчин 
среди 75 участников выступа-
ли 3 гроссмейстера, 5 между-
народных мастеров и 6 масте-
ров ФИДЕ. Первое место у 
Алексея Терзи, право играть в 
высшей лиге завоевали также 
Виталий Мерибанов, Александр 
Кочеев, Дмитрий Кононенко 
и Никита Горшков. У женщин 
(23 участницы, в том чис-
ле 1 мастер ФИДЕ) победила 
Ангелина Узловатая, еще три 
путевки завоевали Екатерина 
Бейненсон, Рогнеда Федосенко 
и Кира Зайцева.

Турнирная 
хроника

Виктор Купрейчик стал 
бронзовым призером чемпио-
ната мира среди сеньоров (стар-
ше 65 лет). Призовую тройку 
турнира по быстрым шах-
матам в минском РЦОПе (59 

участников) составили Игорь 
Люцко, Егор Филипец и Павел 
Ломако. Призерами турнира в 
СДЮШОР-11 (92 участника) 
стали Кирилл Ступак, Валерий 
Казаковский и Вячеслав 
Дыдышко, другого – Владислав 
Ковалев, Егор Филипец и 
Валерий Казаковский. Звание 
чемпиона Минска завоевал 
Сергей Уласевич – 9 очков 
из 9, Гродненской области – 
Александр Смирнов, Витебской 
области – Дмитрий Кононенко. 
Спартакиаду спортшкол стра-
ны выиграла Могилевская 
СДЮШОР. В Мемориале 
Т.Загорской в Минске побе-
дил Владимир Литвинов. В 
германском Бад-Висзее (453 
участника) Андрей Жигалко 
финишировал 13-м. В поль-
ской Легнице Кирилл Ступак 
был 4-м, Андрей Ковалев – 7-м. 
Алексей Александров зам-
кнул первую десятку на Кубке 
губернатора Югры в Ханты-
Мансийске. В Филадельфии 
(США) Андрей Горовец занял 
второе место, Владислав 
Ковалев – шестое. Кирилл 
Ступак был третьим на тур-
нире в литовском Паневежисе, 
занял второе место в открытом 
чемпионате Литвы по быстрым 
шахматам и первое – по блицу. 
Андрей Жигалко выиграл тур-
нир в Падуе (Италия), а Никита 
Майоров был там четвертым 
из 68 участников. Никита 
Майоров завоевал «бронзу» 
в Австрии (103 участника), 
Владислав Ковалев – в Кракове 
(106). Сергей Каспаров фини-
шировал девятым в Гронингене 
(74 участника), Кирилл Ступак 
показал такой же резуль-
тат в германском Беблингене 
(158). На турнире в Аль-Айне 
(Арабские Эмираты) из 127 
участников Сергей Жигалко 
был 16-м, Сергей Азаров – 17-м.

Проверьте 
решения

Задача от 22 декабря реша-
ется 1.Ле1. Первым правильно 
ответил Игорь Ананич (Гродно).

Вадим ЖИЛКО.

РАкУРс

Арабскі хіт з беларускай мелодыкай
Даўно вядома, што Беларусь стала здымачнай 

пляцоўкай для многіх расійскіх фільмаў і серыялаў, але 
ў мінулым годзе да нас зачасцілі арабскія здымачныя 
групы.

Музычныя кліпы арабскіх зорак шоу-бізнесу, зня-
тыя на беларускай “натуры”, усё часцей можна ўбачыць 
на тэлеканалах краін Бліжняга Усходу. Літаральна 
днямі на іракскіх тэлеканалах адбылася прэм’ера кліпа 
спевака Ватэка Насры, знятага ў Гродне.

Прыгажуня-бландзінка, чарнабровы і салодкагалосы 
спявак, гродзенскі тралейбус, арка закаханых у Парку 
Жылібера… Няцяжка зразумець, што песня – пра кахан-
не. 

У бліжэйшы час арабскія тэлеканалы абяцаюць 
прадставіць яшчэ некалькі кліпаў “беларускай серыі”. І, 
па праўдзе сказаць, у кліпах Беларусь такая прыгожая!

Ірына МАЛЬЦАВА.

Шчыра спачуваем 
журналісту і талакоўцу Алесю 
Сушу з прычыны смерці маці 
Клаўдзіі Міхайлаўны.

Сябры.
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